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Sagt på 
 webben

Vi skrev om 
arbetsvillkoren för 
färdtjänsförare 
som kör på upp
drag av Skåne
trafiken:
”Jag har kört i 15 
år och det har 
alltid varit såhär. 
De försöker alltid 
skylla på något, 
nu är det pande
min som får bära 
skulden för deras 
planering.” 
EH
”Som vanligt så 
svär de ansva
riga sig fria. 
Skamligt!” 
PA

Vi skrev om att 
Transportstyrel
sen ska utreda 
förlängd tid för 
dubbdäck :
”Finns inget 
behov att ändra 
lagen, den är 
redan flexibel. 
Som det står i 
texten ovan
för, så får man 
fortsätta köra 
på dubbdäcken 
efter 15 april, om 
det befaras bli 
vinterväglag. 
Det räcker alltså 
med att det finns 
en risk att det 
kan bli vinter
väglag, så får du 
fortsätta köra på 
dubbdäcken.
JS

VI VILL VETA  
VAD DU TYCKER!
Mejla oss på redak
tionen@transport
arbetaren.se

VÄLKOMMEN

Debatt

INGMAR  
RENTZHOG, 
Vd och grundare, 
We Don’t Have 
Time.

” Jag hoppas 
att Romina 
Pourmokh tari 
står för vad 
hon sa inför 
tv-kame ror-
na.”

Vad är ministerns klimatlöften värda?

Uppropet från över 600 företag 
och tre stora fackförbund fick 
klimatministern att utlova att 
Sveriges samtliga klimatmål 
står fast.

Mer oroande är ett regeringens 
enmansutredare John Hassler faktiskt 
föreslår något helt annat.

VETENSKAPEN ÄR TYDLIG. Ska vi klara att 
begränsa uppvärmningen till en nivå som 
fortfarande är hanterbar för mänsklighet-
en måste de globala utsläppen av växthus-
gaser halveras detta decennium.

2030-målet är också viktigt för svenska 
företag. Det blev – än en gång – väldigt 
tydligt när oroande uppgifter började 
läcka ut om innehållet i Hasslers snabb-
utredning. På rekordtid samlade We Don’t 
Have Time, tillsammans med Exponential 
Roadmap Initiative och GoClimate, under-
skrifter från över 600 företag samt de 

klimatutredning säger något annat.
Han vill till exempel ersätta det nu  var-

ande, blocköverskridande målet om 63 
procents minskade transportutsläpp till 
2030 med ett elektrifieringsmål. Ett sådant 
mål blir betydligt luddigare i termer av ut-
släppsminskningar, och kräver en stor nypa 
välvilja för att kunna kallas en ”skärpning”.

HUR REGERINGEN VÄLJER att förhålla sig till 
utredningen återstår att se. Jag hoppas att 
Romina Pourmokhtari står för vad hon sa 
inför tv-kamerorna – att Sveriges samtliga 
klimatmål står fast. ■

fackliga centralorganisationerna LO, TCO 
och Saco i uppropet #WeCanDoIt2030, 
vilket också publicerades i Aftonbladet. 
Bara de tre organisationerna representerar 
tillsammans tre miljoner medlemmar. 

DET HANDLAR OM en vilja att ta ansvar. Men 
också om konkurrensfördelar och styrkan 
i att ligga i framkant.

När utredningen presenterades den 
18 oktober var det tydligt att regeringen 
hade tagit till sig av budskapet.

”När den här presskonferensen är 
klar kommer det vara tydligt att samt-
liga klimat mål kvarstår, samt att trans-
portmålet för 2030 föreslås skärpas”, sa 
klimat ministern under pressträffen.

DET ÄR TUNGA ord, och vi måste kunna lita 
på att de stämmer. Vad är annars vitsen 
med en presskonferens?

Problemet är bara att John Hasslers 

Delta i debatten! 
genom att mejla ditt  debattinlägg till 
 redaktionen@transportarbetaren.se. 
Skicka med ditt namn, befattning och  
en bild på dig själv. Vi förbehåller oss rätten 
att redigera insända bidrag.

Populärt  
på webben
... den senaste 
månaden:

1.  Nytt avtal klart 
för bevaknings
branschen

2. Transport varslar 
om blockad i fyra 
hamnar

3. Så blir de nya 
lönerna för 
chaufförer och 
terminalare

Sagt på 
webben

Vi skrev om Trans
ports varsel om 
blockad mot Tesla  
i fyra hamnar:

”Heja er! Ameri
kanska företag ska 
inte få komma här 
med sina förkast
liga arbetsmiljö
sätt och tro att 
de är något. Den 
svenska modellen 
ska värnas om.” 
Hanna

”Låt inte  storföretagen 
slå sönder svenska 
 modellen.”

NORRKÖPINGS TIDNINGAR   
om fackens strejk och varsel för 
att förmå storföretagen Tesla och 
 Klarna att teckna kollektivavtal.

Pressgrannar

Mobbning kan leda  
till självmord
För vår pressgranne Dagens Arbetsmiljö 
berättar psykologen och forskaren Stefan 
Blomberg om ”gigantiska effekter” av 
mobbning på jobbet – depression och 
ytterst självmord.

Blomberg betonar att det inte är en 
individfråga. I en dålig organisation finns 
vissa som är mer sårbara än andra för 
mobbning. Men i goda, fungerande orga
nisationer saknas den sårbarheten, menar 
Stefan Blomberg. Han säger:

”Mobbning får inte bara stresseffekter, 
utan också traumaeffekter”. De ”känne
tecknas av att du förlorar kontrollen och 
upplever dig som helt maktlös. Människor 
tappar verklighetsförankringen och får 
panikångest, flashbacks och mardröm
mar”. ■

Bilden

FIRADE KOLLEKTIVAVTAL PÅ INSTABEE. Transports ombudsmän Sabine Eriksson och Daniel Piersic bjöd på hamburgare till terminal
arbetare och chaufförer för att uppmärksamma att Transport och Instabee tecknat kollektivavtal, efter flera år av samtal och 
påtryckning.

”En hyttkatt hade varit så mysigt när 
man sitter här ensam och kör hela dag
arna”, tycker lastbilsföraren Emma Lindahl 
Smith i Båstad. Tyvärr råder djurförbud 
i familjeåkeriet. Bondkatten Kajsa fick 
ändå sträcka ut sig på en filt i hytten…

Ta en bild på ditt jobb du också, och 
mejla den till info@transportarbetaren.
se. Skicka med din adress. Vi belönar 
publicer ade bilder med två trisslotter. 
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Läsarbilden

Striden om arbetsmarknadsmodellen har blossat upp. 
Svenska fackförbund kräver kollektivavtal hos tech- 
företag och andra internationella aktörer som Tesla. 
IF Metall strejkar på de svenska Tesla-verkstäderna 
och Transport ger sympatiåtgärder i form av att gå ut i 

blockad för lastning och lossning av Tesla-bilar på fyra hamnar. 
Kommer Sverige att bli det land där Elon Musk ger vika och 
tecknar förtagets första kollektivavtal?  Blockaden träder i kraft 
den 7 november, efter att denna tidning gått i tryck.  

I Dagens Arbete går det att läsa om hur Tesla hotar de anställ-
da med indragna förmåner och till och med uppsägningar för de 
som strejkar. Det rapporteras om strejkbrytare där anställda går 
till jobbet trots att arbetsplatsen är uttagen i strejk. Svartfötter 
kallas de i mina hemtrakter. 

KOMMER DET ATT bli som fajten på 1990-talet då  leksaksföretaget 
Toys R Us länge vägrade att teckna avtal? Handels tog fajten 
och sympati kom från både arbetarfack och tjänstemannafack. 
Transport slutade leverera varor och Finansförbundet blockerade 

ekonomiska transaktioner. Stöd kom också 
från USA. Också då fick strejken och 

sympatiåtgärderna hård kritik av po-
litiker och ledarsidor på högersidan. 
Efter tre månader av konflikt gav till 
slut Toys R Us med sig och teckna-
de kollektivavtal. Om Transports 
blockad kan du läsa på sidan 15.

TIDNINGSBUDEN HOS PREMO är 
förbannade och upprörda. Det 
handlar bland annat om utebliv-
na ersättningar och hyvling av 
tjänster. Vi träffade dem ute på 
Mälaröarna utanför Stockholm. 

På sidan 20 kan du läsa om deras 
kamp.

Transportarbetaren har följt 
kampen för bättre arbetsvillkor för 

UPS-förarna under lång tid. I slutet 
av oktober anordnades i Göteborg 
en träff över företagsgränserna 
inom UPS. Medlemmar slöt sig 
samman. Då kan det hända grejer. 
Saker kan bli till det bättre. På sidan 

6 möter du förarna som kör för UPS. 
Transport är färdigförhandlade med 

nästan alla sina olika avtal. På vår hem-
sida har vi en ingång, Avtal 2023, där vi 
samlat våra texter om färdiga avtal. Och 

på sidan 12 kan du läsa om de senast 
tecknade avtalen.

ÄR DU EN bra förhandlare? Vet du att du som 
medlem i Transport kan du gå på förhandlings-

kurs? Har du inte möjlighet att göra det så kan du 
ta till dig tipsen som Evelyn Malzani ger. På sidan 

34 hittar du hennes förhandlingstips. ■

Upp till kamp! 
Ledare

Kristina Sjöberg är chefredaktör på  Transportarbetaren.

Plus &  
minus

 Transportarbeta
ren ska börja skicka 
ett nyhetsbrev.

 Minus Arbetsgiva
re som inte tecknar 
kollektivavtal.

Kommer 
Sverige bli det 
första land 
där Elon Musk 
ger vika?

Rättelse
Det var avdel
ning 19 Väster
ås, som skrev 
motionen till 
Transports 
kongress 2022 
med nam
net ”Gratis 
mensskydd 
till livmoder
bärare”. ■
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Press och stress  leder till fusk

ARBETSMILJÖ / UPS

Orimliga prestationskrav, dåligt 
utrustade bilar och toppstyrning. 
Chaufförerna på UPS har tröttnat 
på bristerna på arbetsplatserna 
och börjat  organisera sig.
Text och foto JOHN ANTONSSON

Funktionärer, skydds
ombud och förtroende 
valda från Transport 
besökte UPSterminalen  
i Göteborg.
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Transportarbetarens genomgång visar att 
 Arbetsmiljöverket ställt många krav på UPS. De 
senaste åtta åren har myndigheten hotat med vite 
12 gånger. Som mest 1,2 miljoner kronor.

Text och foto John Antonsson

När Arbetsmiljöverket genomfört en inspektion ställer 
de ibland krav på att arbetsgivaren ska lösa vissa saker. 
Det kan vara arbetsmoment som är osäkra eller risk-
bedömningar som måste göras. För företag som inte 
löser problemen hotar vite. 

Under de åtta senaste åren har Arbetsmiljöverket 
beslutat om 12 förelägganden med vite mot UPS.

Ett av de högsta vitena kom efter att arbetsmiljön på 
Sturup- terminalen sattes under lupp.

Allt hade börjat med att regionala skyddsom-
budet Anders Palmqvist skickat in en begäran om 
arbetsmiljö åtgärder till Arbetsmiljöverket. 

Terminalarbetarna förväntades göra tunga lyft. 
Ibland rörde det sig om manuell hantering av paket 
som vägde upp till 70 kilo. 

Problemen grundar sig dels i gamla lokaler och otill-
räckliga tekniska lösningar. Och dels i att paketbilarna 
är trånga utan utrymme för att lägga gods på pall. Det 
hela slutade med ett vite på 1,2 miljoner kronor för UPS. 

ARBETSMILJÖVERKET HAR DRIVIT liknande ärenden på 
flera andra orter, som också lett till föreläggande om 
vite och vite när företaget inte löst problemet.

Transportarbetaren har tidigare berättat om att 
chaufförerna i de lätta lastbilarna i regel kör bilar utan 
AC. Anders Palmqvist krävde att Arbetsmiljöverket 
skulle agera för att de lätta lastbilarna ska få klimatan-
läggning och backvarnare. Där valde Arbetsmiljöverket 
att avslå hans begäran och i stället inleda ett eget ären-
de om såväl backvarnare som klimatet i bilarna.

– Där har UPS skickat in en riskbedömning som vi 
tycker är helt horribel. Företaget håller med om att det 
är en allvarlig risk när det blir för varmt i bilen och har 
föreslagit ett antal åtgärder. Bland annat att förarna ska 
få kontinuerlig träning i att självreglera värmen, klä sig 
i lager, undvika koffeinhaltig dryck och uppmuntras 
att äta varierad och hälsosam kost.
Är det alltid så hårt motstånd?

– Nej inte alltid. Jag tycker de lokalt ansvariga 
för söker göra det bästa de kan för arbetsmiljön och 
ibland vill göra mer än de får tillåtelse att göra. Men 
när något kostar pengar bromsas det uppifrån, säger 
Anders Palmqvist. ■

Anders Palmqvist från Transports Malmöavdelning.

Miljonnota för 
 brister i arbetsmiljön

ARBETSMILJÖ / UPS

Transport besökte UPSterminalen i Göteborg. Företaget har här fått föreläggande med vite på sammanlagt 1,2 miljoner kronor för brister i arbetsmiljön där.

nited Parcel Service, 
UPS, är ett av världens 

största transport-
företag – och före-
taget går bra. 84,9 
miljoner kronor i 
vinst i den svenska 

verksamheten förra 
året. Vilket motsvarar 

lite mer än 113 000 kro-
nor per anställd i Sverige.

Chaufförernas bidrag till vinsten kom-
mer från paketutkörning. För tio år sedan 
gick de flesta paketen till företag. Nu är 
det många paket till privatpersoner.

35, 50, 80 ibland 100 paket ska köras 
ut på ett arbetspass. Tempot är högt från 
terminalerna hela vägen ut till slutkun-
den. Ibland orealistiskt högt.

NUNO BLOMQVIST HAR kört UPS-paket i 16 
år. Han har sett terminalen i Västerås växa 
och kunderna bli fler. Nuno Blomqvist har 
också berättat för tidningen Arbetet att 
han och kollegorna inte får nog med tid 
för att leverera sina paket.

Han spårar de värsta problemen till i 
början av pandemin. Ingen visste vartåt 
det barkade. Så UPS gjorde sig av med 
personal. För alla trodde att paketen skul-
le bli färre, men de blev fler. 

Nuno Blomqvist och hans kollegor 
hade produktionsmål att följa. Från mins-
ta antalet leveranser, till det högsta.

– Uträkningen blev utkastad. Det som 
kommer till bilen får man köra, oavsett 
hur mycket det är.

Periodvis är det väldigt mycket.
– Vi blir inte beordrade övertid eller ut-

skällda som förut. Hinner man inte med 
så får man lösa paketen på annat sätt i 
stället. Det många gör då är att fulscanna 
paketen och lämna in dem på ett avhämt-
ningsställe. Man skriver att vi har försökt 
leverera utan att ha gjort det.

DE BRUNA UPSBILARNA kan ibland vara så 
överfulla att det inte går att komma in i 
mittgången.

– Folk blir stressade och sedan ljuger vi 
för kunderna. Och vi chaufförer märker 
att vissa kunder har tappat förtroendet 
för oss och blivit irriterade. Det blir trött-
samt att förklara efter ett par år.

Enligt Nuno Blomqvist har han och 
kollegorna i Västerås blivit uppmanade att 
fuska om de har för mycket att köra ut. 
Tidigare kunde uppmaningarna komma 
på möten. Men efter en artikel i tidningen 
Arbetet förklarade cheferna att nu skulle 
förarna göra leveransförsök på alla paket. 

– Det höll i ungefär tre dagar. Sedan 
upptäckte cheferna att folk inte hann 
med och det blev mycket returer till 
sajten. En chef sa till oss att vi inte skulle 
fulscanna något mer. Senare samma dag 
uppmanade en annan chef chaufförer att 
lämna in till utlämningsställe i alla fall. 

arbetsbelastning som är mycket högre än 
för sju år sedan.

NUNO BLOMQVIST, Pamela Horn och 
flera andra UPS-anställda träffades hos 
Transport i Göteborg på Fjärde Långgatan 
i slutet av oktober. Där fick arbetarna dela 
med sig av erfarenheter och planen var att 
de skulle besöka UPS-sajten i  Göteborg.

En annan som var med är Salah Mo-
hammedsadik. Han jobbar som chaufför 
i Stockholm och hade sett fram emot att 
komma ut på terminalen i Göteborg, se 
hur de jobbar och prata arbetsmiljö med 
kollegorna där. Men han och de andra 
UPS:arna som kom till arbetsplatsen fick 
enbart vara i fikarummet.

– De sa att vi skulle störa produktionen. 
Men det är skitsnack. De ville inte att 
vi skulle prata med någon, säger Salah 
Mohammedsadik.

Salah Mohammedsadik har också kol-
legor som uppmanats att ljuga och säga 
att de försökt leverera paket utan att ha 
gjort det. Hans kollega kom på ett sätt att 
slippa uppmaningarna.

– Han sa: Skicka ett sms och säg det, 
annars gör jag det inte.

EFTER TVÅ DAGAR i Göteborg åkte alla hem 
till sig. 

– Jag tycker faktiskt att vi behöver var-
andra. Nu vet jag hur de har det på andra 
center. Ibland försöker UPS spela ut oss 
mot varandra och säga att vi i Jönköping 
har det bättre än vissa, eller att andra 
klarar mer än vi. Men vi har egentligen 
samma problem. En ledning som inte 
lyssnar, säger Pamela Horn.

Nuno Blomqvist:
– Jag är relativt ny som förtroendevald 

så det betyder mycket för mig att träffa 

andra som har samma driv till föränd-
ring. Vi har generellt samma problem. En 
arbetsgivare som vill pressa ut så mycket 
som möjligt från varje chaufför. De vill ha 
110 procent och lite till. ■

” De sa att vi skulle störa produktionen. 
Men det är skitsnack. De ville inte att vi 
skulle prata med någon”

UPS-föraren Salah Mohammedsadik, Stockholm, hade  
sett fram emot att träffa kollegor på terminalen i Göteborg.
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Nuno Blomqvist, UPSförare från Västerås. Salah Mohammedsadik, förare från Stockholm.Pamela Horn är klubbord för ande i Jönköping.

PAMELA HORN ÄR klubbordförande på UPS i 
Jönköping. Där har uppmaningarna att fej-
ka leveransförsök inte kommit lika tydligt, 
men problembilden är ändå densamma. 

– Vi uppmanades att fuska av en 
tidigare chef. Men inte längre. Men det 
är fortfarande vissa som fuskar för att de 
inte hinner med. Man ljuger helt enkelt 
och säger att mottagaren inte var hemma.

– Huvudproblemet är samma för alla 
som jobbar på UPS. Vi har en ledning 
som inte vill lyssna på arbetarna och 
som inte förstår hur vår arbetsmiljö ser 
ut. Jobbet är jätteroligt, men vi har en 
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Tidigare artiklar
Transportarbetaren har skrivit om UPS 
flera gånger tidigare. Här är ett urval.

2023: I somras rapporterade Trans-
portarbetaren om att chaufförerna 
i de lätta lastbilarna jobbar utan 
klimat anläggning. Det gör att arbetet 
blir oerhört varmt på sommarens 
hetaste dagar.

– Kollegor har mätt upp nära 50 
grader i bilen. Det är som att köra runt 
i en bastu, sa Ronald Witkowski.
2018: Skrev vi om krocken mellan 
svenska fackliga traditioner och ett 
företag med grunden i amerikansk 
arbetsrätt. Transportklubben på UPS i 
Göteborg hade haft flera krockar och 
påtalat många brister. Skadestånd för 
otillåten övertid togs ut av fackklub-
ben, pengarna gick bland annat till 
att ta medlemmarna och deras f amil-
jer till Liseberg.
2013: Arbetsmiljöverket hotade UPS 
med 250 00 kronor i vite om arbets-
miljön på terminalen i Järfälla inte 
åtgärdades.
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INGA MELL  ANHÄNDER!
   - beställ dina arbetskläder     direkt från Wexman Workwear

WEXMAN AB / TIDAHOLM
ORDER Tel 0502 188 90       order@wexman.se       www.wexman.se

Vårt huvudkontor och lager ligger i Tidaholm. Här finns också ett tryckeri och en brodyrateljé. Innebär att du kan få dina kläder
loggade och klara med antingen direktbrodyr, screentryck eller transfertryck.

LOGGAT & KLART!

Samtliga produkter i detta erbjudande är av PREMIUM-kvalité. Innebär absolut högsta tänkbara krav på material,  sömnad och funktioner.  
Knäfickor och armbågsförstärkningar av urstark Cordura, dragkedjor från YKK, mängder av sömnadsförstärkningar samt 2- & 3-nålsömmar  
på plaggens speciellt utsatta ställen är bara några exempel på detta kvalitetslöfte.

HÖGSTA TÄNKBARA KVALITÉ!

Vår affärsidé är unik i sin enkelhet. Allt från produktutveckling, design och tillverkning till 
lagerhållning och marknadsföring görs helt i vår egen regi. Försäljningen sker sedan direkt 
till dig som kund utan några som helst fördyrande mellanhänder.  

GARANTERAT LÄGST PRIS - HUR ÄR DET MÖJLIGT?

Angivna priser exkl. moms gäller tillsvidare, dock längst till och med 2023-11-30.  Reservation för slutförsäljning samt eventuella tryckfel. 

En bättre affär 
helt enkelt!

High-Vis Pro är vår kollektion m
ed varselkläder. Här ligger tyngdpunkten på m

odern design, nya
sm

arta funktioner och hög säkerhet. Plaggen är certifierade enligt EU-direktiv EN ISO 20471.

MIDJEBYXA VARSEL COMFORT STRETCH

3-PACK 
TEKNIKSTRUMPOR

BÄLTE3-PACK KALSONGER

HELA PAKETET PACKAS
I EN PRAKTISK BAG

ELASTIC
ERGO

STRETCH BEANIE3-PACK HANDSKAR

ALLROUND
GRIP

JACKA SOFTSHELL
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KLASS 3

NYHET!
PANELER I 4-VÄGS

KLASS 1 KLASS 2

KLASS 1

Välj modell, 
ett par ingår

MULTISCARF

HEAVY COTTON CONTRAST TEEFULL-ZIP SWEATSHIRT

KLASS 3

MID CUT
ALLROUND

HÖSTPAKETDU FÅR 17 PRODUKTER TOTALT!Varje modell i valfri storlek1 995:-

DETTA ÄR EN ANNONS.
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Avtal 2023. I slutet av oktober 
återupptogs förhandlingarna för 
tekniker – den sista yrkesgrup-
pen inom flyget som ska få nytt 
kollektivavtal. Det blir också ett 
av de sista avtal som Transport 
tecknar i hela avtalsrörelsen. 

Text Lilly Hallberg

Den 31 oktober löpte avtalet ut för 
flygtekniker med typcertifikat. 
Sista torsdagen i oktober träffades 
parternas delegationer. Och det är 
tre parter som möts: förutom Trans
port och arbetsgivarorganisatio
nen Svenska Flygbranschen också 
Svensk Flygteknikerförening (SFF).

TRANSPORTS FEM MAN starka dele
gation har tidigare träffat arbets
givarparten under tre dagar förra 
veckan och vid två tillfällen SFF:s 
företrädare. 

Förhandlingarna återupptas den 
6 november, efter tidningens press
läggning. Alla tre parter kommer då 

åter att mötas.
– När vi skildes åt kändes det ju 

som att vi står långt ifrån varandra, 
framför allt ersättningsmässigt för 
byten i avtalet. Men vi får diskutera 
vidare, säger Transports ombuds
man Anders Gustafsson.

Arbetsgivarparten har bland 
annat lyft idén att slopa det så 
kallade nattvetot i utbyte mot krav 
från facket. Men det är inget facket 
nappat på: ”De vill slippa prata med 
oss innan de lägger schema” enligt 
delegationen, som dock är öppna 
för att se över annat i avtalet. 

FLYGTEKNIKERNA tillhör de grupper 
inom Transport som har högst lön 
i dagsläget. Teknikerna har formell 
behörighet att godkänna kontroller 
och underhållsarbeten på flygplan. 
Men det är knappast ett skrivbords
yrke där pappersarbete dominerar. 
Jobbet är oftast detsamma som för 
flygmekaniker, som går på ett annat 
kollektivavtal. ■

Fortsatta förhandlingar 
för flygteknikers avtal

Känner ni till radioprogrammet Spanarna? En pro
gramledare och tre så kallade spanare försöker avläsa 
trender i vår vardag och kommer med visioner för 
framtiden. Här kommer min spaning:

Jag cykelpendlar allt som oftast till jobbet och 
ibland måste jag tvärbromsa eller väja när cyklister med 
 gigantiska brusreducerande hörlurar (ibland pluppar inkörda i 
öronen) inte hör eller inte bryr sig om vad som händer runt om
kring dem. De kan plötsligt svänga utan 
att göra ett tecken med handen som visar 
vad de har för avsikt att göra.

PÅ TUNNELBANAN LYSER hörlurarna dock 
med sin frånvaro. En passagerare håller 
mobilen som en knäckebrödsmacka och 
talar högt och ljudligt. Eftersom hen har 
valt högtalarfunktionen på mobilen får vi 
andra också höra vad hens samtalspart
ner säger. En annan passagerare väljer att 
se roliga Youtubeklipp på sin mobil. Även 
denna har valt högtalarfunktionen. En 
tredje passagerare vill dela med sig av sin 
musik utan hörlurar i öronen. 

I SIMHALLARNA FINNS det affischer upp
satta över hela duschrummet. Tydliga instruktioner om hur man 
duschar (naken med tvål och vatten) och vilka ställen på kroppen 
som är extra noga att man tvättar. Har man svårt att läsa finns det 
piktogram som till och med en treåring kan förstå. 

En kvinna iförd baddräkt ställer sig i duschen, låter vattnet 
strömma över sig i 10 sekunder innan hon beger sig till poolen. 
Den andra kvinnan passerar duschrummet utan att ens duscha, 
en tredje försöker tvätta sig på intima ställen med baddräkten 
på. Det är ett konststycke som jag bevittnar. 

ORDET ”SAMHÄLLE” FÖRKLARAS ofta som en grupp individer som 
lever tillsammans på ett organiserat sätt. Vi är med andra ord ett 
stort kollektiv. Vi ska gemensamt följa de regler, förordningar och 
allmänna råd som finns. Vi ska gemensamt ta ansvar och vi ska 
respektera varandra. Kollektivtanken håller dock på att luckras 
upp till förmån för de egon som använder de offentliga rummen 
som sina egna, privata rum. Det är en utveckling som skrämmer 
mig. ■

Egona tar över i de 
offentliga rummen

Alexandra Einerstam

Alexandra Einerstam är väktare och skribent.

Kollektiv
tanken håller 
dock på att 
luckras upp 
till förmån för 
de egon som 
använder de 
offentliga 
rummen som 
sina egna, 
privata rum.
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Avtal 2023. I Transport och 
Svenska Flygbranschens nya kol-
lektivavtal öppnas det upp för 
lokalt förhandlade individuella 
löner. Det blir en ny utmaning 
för fackklubbarna att fördela 
potterna.

Text John Antonsson

Många års arbete ligger bakom 
den nya lönebilagan, berättar 
flygombuds mannen Petri Perälä, 
som varit med om att ta fram 
avtalet. Transport har bland annat 
träffat flera fackförbund och gjort 
grundläggande research.

– Utmaningen har varit att lösa 
en ny modell samtidigt som vi har 
ordning och reda i avtalet, säger 
Petri Perälä.

KOLLEKTIVAVTALET som förhandlades 
fram i oktober satte avtalets läg
stalöner. Först efter nästa avtalsrö
relse kommer arbetsplatsspecifika 
uppgörelser avgöra hur potterna 
fördelas individuellt.

För att gå med på pottsystemet 
krävde Transport två saker. Det för
sta är att om parterna inte är överens 
om fördelningen på arbetsplatsen 

går löneökningarna ut generellt. För 
det andra, om facket och arbets
givarna varken kommer överens 
lokalt eller centralt, så går det inte att 
driva frågan vidare i domstol. 

Tanken är att fördelningen av 
potterna ska beslutas på arbets
platserna. Flygavdelningens 
ombudsmän kommer också att 
vara med och hjälpa till i de lokala 
löneförhandlingarna. 

– Grunden är att om du har alla 
kompetenser ska det märkas i plån
boken. Däremot ska den som har 
varit sjuk inte straffas för det, säger 
Petri Perälä. 

JONAS MORIN ÄR ordförande för 
Transports klubb på Aviator på 
Arlanda och var med i Transports 
avtalsdelegation under avtalsför
handlingarna. Han är laddad för att 
börja jobba med lönesättningen.

– Målsättningen är att vi ska börja 
med det så snart som möjligt. Vi vill 
att företagen ska göra ett grundläg
gande arbete med medarbetarsam
tal och ha diskussioner med oss för
troendevalda om vilka para metrar 
som ska vara lönesättande. 

OM TVÅ ÅR när nästa avtals potter ska 
fördelas får fackklubbarna en viktig 
roll, tror Jonas Morin. 

– Vi förtroendevalda får en viktig 
kontrollfunktion. Vår uppgift blir att 
se till att kompetenserna avgör hur 
och vem som får vad. Man ska inte få 
något från potten för att man är kom
pis med chefen, säger Jonas Morin. ■

Nytt lönesystem  
i stora flygavtalet

FO
TO

: 
JU

ST
IN

A
 Ö

ST
ER

Vi är experter på trådlös viktvisning för SCANIA. 
Vill du ha mer information? 
Besök vår hemsida eller ring oss.

www.tele-radio.com/sv | 031-724 98 00

VIKTVISNING

DETTA ÄR EN ANNONS.

Så här blir lönerna  
i flygets riksavtal
Vissa tillägg, såsom startup, har 
bakats in i de nya grundlönerna. De 
som jobbar med att packa taxfree 
går numera på samma avtal som 
lastarna.

 Grundlönen höjs till 26 468 kronor 
den 1 oktober 2023 och till 27 342 
kronor den 1 oktober 2024.

 Grundlönen för flygarbetare med 
tre år i yrket höjs till 28 339 kronor 
den 1 oktober 2023 och till 29 274 
kronor den 1 oktober 2024. Enligt 
Transports beräkningar motsvarar 
det en löneökning på mellan 8 och 
9,2 procent.
Vissa färdigheter kommer fortfaran-
de att ge ett siffersatt lönepåslag:

 För loadmaster singelkompetens 
höjs tillägget till 1 093 kronor den  
1 oktober 2023.

 För loadmaster dubbelkompetens 
med dead load release höjs tillägget 
till 1 770 kronor den 1 oktober 2023.

 Tilläggen för Pushback och Towing 
höjs med 4,1 procent 1 oktober 2023 
och 3,3 procent 1 oktober 2024.

Bussförarnas löner höjs med 7,4 procent 
Avtal 2023. Kommunal har förhandlat fram nya löner för  bussförare. 
De nya lönerna gäller också chaufförer som går på Transports 
hängavtal. Trots att Transport inte varit med och förhandlat gäller de 
nya lönerna också för busschaufförer som kör beställningstrafik och 
går på Transports avtal för bussbranschen.

Lönerna höjs med 7,4 procent, enligt kommunal.se. Förare med 
tarifflöner får ett fast påslag. 

Den 1 oktober 2023 ökar månadslönerna med 1 220 kronor i löne
grupp 1 och med 1 256 kronor i lönegrupp 5.

Den 1 oktober 2024 ökar månadslönerna med 1 013 kronor i alla 
lönegrupper. ■

Avtal 2023. Flygmekanikernas 
och plåtslagarnas nya löner 
innehåller en satsning på den 
mest erfarna personalen. I 
flygfraktens avtal höjs lönerna 
enligt märket

Text John Antonsson

Flygmekaniker går under avtalet för 
underhållspersonal på civilflygsom
rådet. Där har Transport jobbat för 
att få med sig arbetsgivarna på att 
satsa mest pengar på erfaren perso
nal. Därför gick den största delen av 
löneökningskakan till mekarna som 
har tio års erfarenhet.

Så blir lönerna för  
flygmek och flygfrakt

Månadslönerna där ökar med 
2 523 kronor, vilket motsvarar 
8,65 procent. En löneökning som 
är  högre än industrins så kallade 
 märke på 7,4 procent. För nyanställ
da höjs månadslönerna med sam
manlagt 1 712 kronor, vilket är lägre 
än  snittet i årets lönerörelse.

FRAKTFLYGAVTALET OMFATTAR enbart 
ett företag, Cargo Center. I det nya 
kollektivavtalet har Transport och 
flygarbetsgivarna kommit överens 
om att lönerna höjs med 4,1 procent  
från 1 oktober 2023 och 3,3 procent 
2024. ■

” Man ska inte få något 
från potten för att man är 
kompis med chefen.”

  Jonas Morin,  
klubbordförande Aviator
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Arbetare träffad av 
fallande vedstycke
Hamn. Under arbete med 
massa ved i Norrköpings hamn 
fick en arbetare på kajen ett stör
re trästycke i huvudet och slogs 
till marken. Olyckan är  anmäld till 
Arbetsmiljöverket. Den inträffade 
i slutet av september i samband 
med att en kranförare skulle rätta 
till högen med ved – ett dryga 
meter långt trästycke bröts då av 
och snurrade enligt beskrivning 
ned mot signalmannen.

Signalmannen föll handlöst 
efter att ha blivit träffad i huvu
det. Hen var yr efter smällen och 
fick föras till sjukhus för kontroll, 
men klarade sig så pass väl att 
hen för kranföraren själv kunde 
berätta om hur det kändes. ■

Konflikt. IF Metall ligger i kon-
flikt  med Tesla eftersom Tesla 
inte vill teckna kollektivavtal. 
De har begärt sympativarsel av 
Transport som svarar med att 
varsla om sympatiåtgärder  
i form av blockad mot all last-
ning och lossning av Tesla-bilar  
i fyra hamnar. 

Text Kristina Sjöberg

– Det handlar om att stå upp för 
den svenska modellen där parterna 
kommer överens om villkoren på 
arbetsplatserna. Därför ställer vi 
upp och lägger vårt sympativarsel, 
säger Tommy Wreeth, Transports 
förbundsordförande.

IF Metall inledde sin strejk vid 
midnatt natten mot den 20 oktober 
på TM Sweden AB:s (Teslas) an
läggningar i Sverige. Detta då Tesla 
motsatt sig att teckna kollektivavtal. 

Transport backar 
IF Metall i Teslakonflikt

Några dagar senare lämnade IF 
Metall en begäran om sympativar
sel till Transport, som Transports 
förbundsstyrelse behandlade den 
24 oktober och som resulterade i 
att Transport lämnat ett varsel till 
Sveriges Hamnar.

– Vi lämnade varslet i dag (27 
oktober reds. anm.) klockan 12. Det 
handlar om blockad mot lossning 
och lastning av Teslabilar. Blockad
en kommer att starta nästa fredag. 
Alltså den 7 november klockan 12.

De fyra hamnar som berörs är:
 Malmö  (Copenhagen Malmö 

Port AB)
 Södertälje  (Södertälje Hamn 

AB)
 Göteborg  (Logent Ports & 

 Terminal AB Göteborg)
 Trelleborg  (Trelleborg Hamn 

AB)
Teslabilarna kommer på både 

mindre och större båtar. De större 

båtarna kan ta flera tusen bilar och 
ligga i hamn i flera dagar. Uppskatt
ningsvis handlar det om 2, 3 anlöp 
i veckan.

– Det är Teslabilar som inte 
kommer att lossas eller lastas. All 
annan frakt ska pågå som vanligt.

Hamnarbetarna fick ett nytt avtal 
i april i år. Den här kampen handlar 
inte om deras löner och arbetsvillkor.
Hur ser kampviljan ut bland Trans-
ports medlemmar?

– Kampviljan hos oss är stark. Vi 
är beredda att ta den här kampen 
och hjälpa IF Metall. Det är viktigt 
att stå upp för den svenska model
len där vi har kollektivavtal som 
reglerar arbetsvillkoren. Och det 
tror jag att Sveriges Hamnar också 
tycker. Synd att inte Tesla tycker 
detsamma, säger Tommy Wreeth. ■

Ge bort en tidning i julklapp 
för endast 249 kr

Beställ enkelt genom 
att skanna QR-koden5 NR

DETTA ÄR EN ANNONS.

Hamn. Totalt 12 personer varslas 
om uppsägning på Helsingborgs 
hamn. Från början var det 31 
 personer som riskerade att för-
lora jobbet. 

Text John Antonsson

Tidigare i år berättade Transport
arbetaren att Helsingborgs hamn 
varslat 31 anställda om uppsäg
ning. Sedan dess har Transport och 
 arbetsgivarna suttit i förhandlingar. 
Och efter ett nytt sätt att räkna, 
tidigarelagda pensionsavgångar och 
undantag för bland annat långtids
sjukskrivna, är varslet nere i 12 
personer.

– Jag tycker att Helsingborgs hamn 
skött informationen till oss i facket 
och till sina medarbetare ganska 
dåligt. Vi tycker inte heller att det 
var ett nödvändigt varsel från första 
början. Vår uppfattning är att det 

fanns potential att nå lönsamhet. Så 
vi var inte för varslet från allra första 
början, säger Mikael Gustafsson, om
budsman på Transports avdelning 2.

ANLEDNINGEN TILL VARSLET är enligt 
Helsingborgs hamn att verksam
heten vid Skåneterminalen inte nått 
lönsamhet. 

Terminalen skulle till en början 
läggas ner. Men det blir ingen ned
läggning. Ett nytt företag, Dalshult, 
kommer att ta över driften av 
Skåne terminalen. 

I oktober förhandlade Transport 
om övergång av verksamhet. Totalt 
14 personer som jobbar för Helsing
borgs hamn kommer att erbjudas 
nytt jobb på terminalen. 

OM NÅGON AV de 14 som erbjudits 
jobb hos den nya entreprenören 
tackar ja, blir det färre som sägs upp 
från Helsingborgs hamn. 

De personer som erbjudits att gå 
över till den nya entreprenören är 
inte samma personer som de som 
varslats. ■ 

Minskat varsel i 
Helsingborgs hamn

AKTUELLT

Ingen ersättning till 
fack i samråd
Ekonomi. Förra året infördes 
statsbidrag för samrådsyttran
den, något som bland annat LO 
slagits för. 

Pengarna från Arbetsförmed
lingen betalas ut till fackförbund 
som är med vid samråd, innan 
en person som söker arbete får 
ett subventionerat arbete eller 
praktik. 

Det fungerar som en kontroll 
för att komma till rätta med 
oseriösa och bidrags fuskande 
företag.

Men nu är det snart slut med 
bidrag till facken för det arbetet. 
I den borgerliga regeringens 
budget för nästa år är ersätt
ningen för medverkan vid sam
råd avskaffad. ■

Ny utbildning för 
fler taxiförare
Arbetsmarknad. Akut brist på 
taxiförare innebär att samhälls
viktiga funktioner som färdtjänst 
och sjukresor är hotade, enligt 
Svenska Taxiförbundet. Bransch
organisationen har därför inlett 
ett samarbete med Arbets
förmedlingen som ska resultera i 
nya förarutbildningar.

Samarbetet handlar om att 
upphandla och erbjuda förarut
bildningar i hela landet. 

I förlängningen ska det också 
erbjudas en omsorgsutbildning, 
som en fortsättning med special
isering.

Den aktuella arbetsmarknads
utbildningen är tänkt att vara 
åtta veckor lång och rymma 
praktik hos de taxiföretag som 
ingår i samarbetet. Arbetsför
medlingen ska svara för teori
undervisning.

Behovet av taxiförare är 
mycket stort. Många som blev 
uppsagda och tvingades lämna 
yrket under pandemin har i dag 
funnit nya arbeten. 

Det saknas runt 7 000 taxi
förare i landet, visade en under
sökning som Svenska Taxiför
bundet gjorde förra hösten på 
uppdrag av TV4 Nyheterna. ■

Arbetsmiljö. Ringhals hindrade 
inte Transports skyddsombud 
Andreas Ehm när han blev av 
med sin föranmälan till kärn-
kraftverket. Det anser hovrät-
ten, som slår fast tingsrättens 
dom. 

Text och foto John Antonsson

– Det är tråkigt att det blev så här. 
Vi delar inte rättens uppfattning 
Men jag måste säga att Transport 
har ställt upp för mig till 100 pro
cent och jag tror inte att Ringhals 
kommer att göra samma sak mot ett 
annat skydsombud, säger Andreas 
Ehm efter domen.

HELA HISTORIEN BÖRJADE under pan
demin. Exakt vad som hänt beror 
på vilken sida man frågar. Andreas 
Ehm och Transports linje har varit 
att Ehm var ett stridbart skyddsom
bud för skyddsvakterna som jobbade 
för Avarn på Ringhals och att han 
straffades för det när han blev av 
med sin föranmälan till Ringhals. 

Hovrätten: Ringhals hindrade 
inte Transports skyddsombud

En indragen föranmälan innebar i 
praktiken att han inte kunde jobba 
kvar som skyddsvakt.

RINGHALS HAR ARGUMENTERAT för 
att skälen till avstängningen inte 
haft någonting med hans roll som 
skyddsombud att göra.

Transport valde att stämma 
Ringhals i tingsrätten för hindrande 
av skyddsombud. Men tingsrätten 
och hovrätten fokuserar helt och 
hållet på möjligheterna för Ehm att 
komma in på kärnkraftverket och 
verka som skyddsombud utan att ha 
en föranmälan.

– Domen är en besvikelse. Vi får 
detaljstudera den och se vad vi ska 
göra. Vi tycker inte att domstolen 
har lyssnat på det vi har tillfört i 

tingsrätt och hovrätt. Vi får se hur vi 
väljer att hantera det för framtiden, 
säger Martin Miljeteig, central ar
betsmiljöombudsman på Transport.

ANDREAS EHM SER domen som ett sätt 
att avsluta kapitlet.

– Nu är det klart och jag har fått ett 
avslut. Men jag känner fortfarande 
att det är tråkigt att de kom undan 
med det, säger Andreas Ehm. ■

Fotnot: Blockaden inleds efter denna tidnings 
pressläggning. På transportarbetaren.se kan 
du läsa mer om händelseutvecklingen.
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Ombudsmannen Mikael Gustafsson har 
förhandlat om varslen vid Helsingborgs 
hamn.

” Jag känner fortfarande 
att det är tråkigt att de 
kom undan med det.”

  Andreas Ehm

Andreas Ehm var skyddsombud för 
Avarns skyddsvakter på Ringhals.

Rättelse
I förra  numret 
skrev vi att miljö
arbetarna fått 
högst löneökning. Det är 
flygtankarna som fått det. ■

!
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RONJA 
NILSSON
…höggravid timmerbils-
chaufför från Ödängla, 
Mönsterås kommun, och 
medverkande i  säsongens 
Svenska Truckers på Viaplay.

Har det gått bra med magen?
– Ja, det gjorde det. Det blev 

en liten pojke som kom den 
27 april, en vecka efter att vi 
slutat filma. De ville  egentligen 
filma senare, men jag sa nej 
för vi hade en jobbresa in
bokad. När vi kom hem från 
den kände jag att det var dags 
att fortsätta till förlossningen. 
Så det blev ju bra timing!
Har du fått mycket uppmärk-
samhet efter tv-programmet?

– Det har varit en del, fram
för allt från folk man känner 
och på sociala medier där flera 
uppskattat att jag varit drivan
de och visat hur det är att vara 
gravid och jobba i branschen. 
Det var tufft att ibland, med 
magen i vägen i hytten – jag 
måste säga att jag beundrar 
gubbar som så att säga alltid 
har med magen, haha.
Du kommer att återgå till att 
köra timmer efter föräldra-
ledigheten?

– Jag har varit i gång en del 
redan, kört när andra anställ
da haft semester till exempel. 
Jag arbetar ju på min sambo 
Marcus åkeri. Vi träffades på 
jobbet när jag körde för ett an
nat åkeri. Jag trodde att han 
var något slags extrachaufför 
först, som alltid jobbade…
Sonen som föddes i år är inte 
ert första gemensamma barn?

– Nej, vi har fått tre barn på 
två och ett halvt år. Så nu är 
det fyra barn i familj en.
Var ligger ert hem, i Ödängla?

– Det är ut mot kusten, utan
för Mönsterås. Här har vi häst
ar, höns, hundar och katter. 
Vi är lite av månskensbönder 
också. Det är livet på landet!

 LILLY HALLBERG

Hallå där!
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Yrkesakademin. Whilma Åbergh 
Salmio var i slutfasen av sin 
utbildning till maskinförare. 
Då kom mardrömsbeskedet. 
Yrkesakademin låg i rekonstruk-
tion och la ner hennes utbild-
ning. 

Text John Antonsson

Det var i våras som Whilma Åbergh 
Salmio började sin yrkesvuxutbild
ning till maskinförare hemma i 
Norrköping. Yrkesakademin hade 
anlitats att genomföra utbildningen.

20åriga Whilma hade många 
tuffa år i skolan bakom sig. Men nu 
trivdes hon äntligen och såg fram 
emot att bli klar. Men den  
25  september kom mardröms
beskedet.

– Det var min lärare som ringde 
mig och berättade att det var slut 

nu. Det hade kommit ett beslut om 
att min utbildning skulle läggas ner.

FÖR WHILMA ÅBERGH SALMIO kändes 
det skit.

– Jag hade gått runt och varit 
nervös sedan i augusti då jag förstod 
att företaget ville göra företags
rekonstruktion. Men då var det 
oklart om jag skulle drabbas. 

– Jag har varit mobbad av lärare 
och elever på skolan innan. Nu hade 
jag äntligen kommit till en skola där 
jag kände mig trygg och så blev jag 
av med det. Det kändes nästan värre 
än alla år av mobbning.

FÖRST VAR WHILMA ledsen, sedan blev 
hon arg.

– De brydde sig inte om  eleverna. 
Jag och mina klasskamrater var 
jättenära att bli klara och hade gjort 
nästan alla moment, men fick inte 

gå klart. Jag hade nästan bara slut
proven kvar.

För Whilma Åbergh Salmio 
slutade det ändå helt okej till slut. 
Hon kom in på elektrikerutbildning 
på yrkesvux i stället. Men hon är 
fortfarande besviken.

– Jag var ju i princip klar med 
hela utbildningen, jag hade bara 
ett eller två slutprov kvar. Men för 
att bli klar hade jag behövt gå om 
nästan halva min utbildning. ■

Whilma drabbad 
av YA:s kollaps

AKTUELLT

Högt pris för 
färdskrivarfusk
Åkeri. 255 överträdelser av 
reglerna för färdskrivare och kör 
och vilotider på två månader. För 
det extremt omfattande fusket 
döms ett åkeri i Skaraborg att 
betala 400 000 kronor i böter.

Just fusk när det gäller kör 
och vilotider är den vanligaste 
formen av fusk som Transport
styrelsen upptäcker. Men fallet 
med Skaraborgsåkeriet sticker ut. 
Åkeriet hade också under den 
kontrollerade perioden fuskat 
med färdskrivaren.

Jättebeloppet som åkeriet 
nu tvingas betala grundar sig 
på företagets årsomsättning. 
Maxbeloppet som kan dömas 
ut i sanktionsavgift är 800 000 
kronor. ■

Däckbytare 
synas i säsong
Däckverkstad. Skatteverket har 
inlett kontroller av företag som 
skiftar däck. Det handlar om en 
riktad insats i hela landet för 
att komma åt fusk med kassa
register och personalliggare som 
företag i branschen är skyldiga 
att ha.

Alla företag inom fordons
service är skyldiga att föra bok 
över vilka som arbetar i verksam
heten och vilka tider de jobbat. 
Kraven på personalliggare och 
kassaregister för däckbytarföre
tag infördes 2018, bland annat 
för att komma åt osund konkur
rens och social dumpning.

En granskning som Transport
arbetaren gjorde 2019 visade att 
mer än hälften av de däckbytar
företag som då fick besök av 
Skatteverkets kontrollanter bröt 
mot lagen. ■
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6,5 %
Så hög var inflationstakten i septem-
ber, enligt KPI.
Källa: SCB

Utbildning. Yrkesakademin är 
i ekonomisk kris. Det har lett 
till att 700 personer som gick 
arbetsmarknadsutbildningar 
på Arbetsförmedlingen blivit av 
med sina studieplatser. Dess-
utom har många som utbildas på 
komvux också drabbats. 

Text John Antonsson

Det var den 22 september Yrkes
akademin lämnade in sin rekon
struktionsplan till tingsrätten i Falun. 
Den beviljades kort därpå. I hand
lingarna som företaget skickat in vi
sar det sig att Yrkes akademin bär en 
tung skuldbörda. Bland annat 97,5 
miljoner kronor till Skatteverket.

Hundratals elever utslängda 
från Yrkesakademin

FÖR ATT RÄDDA företaget från total 
konkurs beslutade Yrkesakademin 
att lägga ner 29 utbildningar de 
genomförde för Arbetsförmedlingen 
i olika delar av Sverige. Dessutom la 
de ner flera utbildningar på yrkes
vux. Bland annat har Yrkesakademin 
lag ner yrkesförarutbildningar i den 
kommunala vuxenutbildningen. 

570 AV DE drabbade på Arbetsför
medlingens utbildningar var inom 
pågående arbetsmarknadsutbild
ning och en majoritet av dem var 
inom transport.

SEDAN BESKEDET KOM har Arbets
förmedlingen jobbat på högvarv för 

att hitta lösningar för de drabbade, 
berättar Tomislavka Barisic, enhets
chef tjänsteutveckling leverantörer 
på Arbetsförmedlingen.

– Vårt huvudfokus har varit att 
individerna som påverkas kommer 
vidare till nya utbildningar. Vår 
lokala personal har försökt kontakta 
alla deltagarna och gör allt för att 
hitta lösningar som passar allas 
olika behov. 

– För vissa har det rört sig om att 
anvisa till utbildningar i närliggan
de orter. För andra kan det handla 
om att direktupphandla nya utbild
ningar så att man kan gå de delar 
som saknas i utbildningen, säger 
Tomislavka Barisic. ■

Whilma Åbergh Salmio var nästan klar 
med sin utbildning när Yrkesakademin 
avvecklade utbildningen.

” Jag var i princip klar med hela 
 utbildningen, jag hade bara ett 
 eller två slutprov kvar.”

Whilma  Åbergh Salmio

Åkeri/Miljö. 2021 inträffade en 
tragisk olycka i Ås, Krokoms 
kommun, i Jämtland. Ett barn 
i förskoleåldern omkom. Inte 
en gång till, tänkte Transports 
 regionala skyddsombud och 
drog i gång en kartläggning av 
farlig backning och körning vid 
förskolor och skolor i Östersund. 

Text Justina Öster

Den påkörande lastbilen var ut
rustad med all modern teknik för 
att förebygga olyckor. Ändå inträf
fade dödsfallet, berättar regionala 
skyddsombudet Gunilla Hamberg 
vid Transports avdelning 32 i Öster
sund. 

– Vi kände till problemen med 
backande sop och varubilar utan
för många skolor och förskolor sen 
tidigare. Men nu tog vi ett samlat 
grepp ihop med fackförbundet 
Kommunal.

GUNILLA HAMBERG GAV sig ut med 
kamera och dokumenterade farlig 
körning vid skolor och förskolor i 
Östersunds kommun. Allt för att 
kunna visa och få till ett säkerhets
tänk kring varuleveranser och 
sophämtning bland kommunala 
tjänstemän, rektorer och förskole
chefer, liksom åkerier. 

Hon tar Parkskolan som exempel. 
Efter en ombyggnad öppnade den 
igen hösten 2022. Men ingen hade 
tänkt på hur varor och sopor skulle 
levereras och hämtas. På ett säkert 
sätt.

– Förare i tunga lastbilar tvinga

des backa in till en dörr på skol
området, där barn sprang kors och 
tvärs. För att undvika fler olyckor 
åkte jag och en chaufför dit och 
pratade med folk på skolan.

TILL EN BÖRJAN gick det lite trögt. 
Skolpersonalen tyckte att åkerierna 
kunde komma med mindre fordon. 
Och åkarna svarade att chaufförerna 
tvingas köra bland barnen för att 
skolorna vill ha leveranserna till 
vissa platser. För att komma vidare 
bjöd facken in trafikpolisen, barn 
och utbildningsförvaltningen, en rad 
åkerier med flera till ett stormöte. 

Fler följde och ett uppföljnings
möte planeras nästa år.

– Kommunen kände inte till hur 

illa det var och det var konstigt att 
skolpersonalen inte tänkte på barn
ens säkerhet. Kommer en lastbil 
till en förskola är det ju jättespän
nande! Det har hänt att barn åkt in 
under bakgaveln på tunga fordon.

GUNILLA HAMBERG VILL se ett absolut 
förbud mot att köra och backa på 
cykelvägar och skolgårdar. Något 
Transport kämpat för i många år 
efter flera allvarliga incidenter och 
dödsfall i landet.

– Kommunen har blivit bättre på 
att skylta upp körförbud. Vi hoppas 
att säkerheten förbättrats! 

Facken går nu vidare och 
granskar farliga körvägar i Mörsil, 
Järpen, Åre och Duved i Jämtland. ■

”Lastbilar ska inte 
backa vid skolor”

Lekande barn utanför Lillsjöskolan i Östersunds kommun. Trots backkameror och 
teknisk utrustning kan tungbilsförare missa barn som plötsligt dyker upp bakom 
varu- eller sopbilen.
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Avdelning 12 
tog priset
Kultur. Vid Boken på arbets
platsens årliga seminarium, som 
hölls på Bommersviks kursgård 
i Järna, delades priset för Årets 
arbetsplatsbibliotek ut. 

Denna gång gick det till 
Transports avdelning 12 i Malmö.
Avdelningsordföranden Henrik 
Holmgren tog emot priset på 
10 000 kronor.
 DAVID ERICSSON
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David Ericsson är författare 
och lastbilschaufför.

Miljöbrott. I månader härjade 
bränder i gigantiska avfallshög-
ar. Men sopbergen i Botkyrka är 
bara en del i Think Pink-härvan. 
Utredningen om grovt miljö-
brott rör ett tjugotal platser i 
landet och rättsprocessen kring 
företagskoncernen har pågått i 
flera år.  

Text och foto Lilly Hallberg

När det blir åtal är inte klart. För
undersökningen är en av de största 
i sitt slag och materialet omfattar 
runt 40  000 sidor. Flera personer 
har redan delgivits misstankar för 
olika grad av inblandning i kri
minell hantering av avfall, men 
den slutliga delgivningstiden har 
förlängts och är nu satt till den 27 
oktober.

FÖR DRYGT TRE år sedan grep polis 
NMT Think Pinks ägare, entreprenör
en Bella Nilsson och hennes make 
Thomas Nilsson, som misstänkta för 
miljöbrott. De båda ägarna – liksom 
deras miljökonsult – satt senare 
på hösten 2020 häktade under en 
period. Alla har hela tiden nekat till 
anklagelserna om grovt brott. 

Enligt åklagaren har ägarna av 
återvinningskoncernen ägnat sig åt 
att systematiskt dumpa avfall, och 
flyttat det mellan olika platser, i 
stället för att återvinna det. Förutom 
i Botkyrka kommun handlar det om 
avfall lämnat utanför bland annat 
Laxå, Hova i Gullspångs kommun, 
Kjula i Eskilstuna och Skultuna i 
Västerås kommun. 

Botkyrka kommun hade tidigare 
samma år begärt en handlingsplan 

Här i Kagghamra startade branden i november 2020. Sedan februari 2021 är sop-
tippen täckt av sand. 

”Ur led är tiden”, vad menas egentligen med de orden? 
Från början myntade av William Shakespeare. Tiden är 
vad den är och går inte att ändra på vad vi än gör. Kan
ske är de där orden bara ett sätt att markera att något 
gått åt helvete och blivit en ”utmaning”. 

En ”utmaning” är något som skitit sig rejält, som när reger
ingen skulle betala ut elprisstöden. Så när absolut ingenting 
funkar kan man förstås säga att till och med tiden är ur led. Fast 
det ändå bara är en subjektiv betraktelse.

Tiden står nämligen helt stilla. Det är vi 
och allting runt om oss som rör sig. Frön 
blir sådda, blommor växer upp, blom
mar ut, vissnar och dör. Precis som vi. 
Men tiden bryr sig inte. Den bara finns 
där. Kanske som ett mått på något vi 
ändå inte begriper. Vår tid är vår tid men 
vad händer sedan? Kanske allt – eller 
ingenting.

IBLAND ÄR DET inte bra att köra lastbil, 
man kan grubbla för mycket under alla timmarna ”between the 
roadsignes and the white lines”, som någon sjöng. Samtidigt blir 
tankarna ett känslomässigt stöd i livet utanför hytten – om man 
kommer ihåg dem…

Kanske på krogen i någon blarig diskussion med ett kvarters
fyllo, vid middagen med några akademiska bekanta. Eller bara 
med hustrun efter middagen då man tömmer små limoncello
glas. 

Frågan är vad vi gör med tidsperioden vi fått oss utmätt. Min 
pappa hade, som jag nog nämnt tidigare, ett ganska ”fint” jobb. 
Han var journalist och jobbade på Svenska Dagbladet. När han 
slutat benämnde han sitt arbetsliv som ”fyrtio förlorade år inom 
dagspressen”.

Jag har kört lastbil i stort sett hela mitt liv (min pappa älskade 
att åka med under senare år). Ett riktigt skitjobb enligt många, 
tungt och med hopplösa arbetstider.

Ändå kan jag inte på rak arm komma på att jag skulle ha gjort 
någonting annorlunda. Livet är på intet sätt perfekt men ändå 
ungefär så som jag vill ha det. Omgiven som jag är av bra kolle
gor, kärlek och vänskap.

JAG KAN INTE tacka en bra eller dålig tid 
för det. Men jag kan tacka mig själv, 
naturen, min mage och min sömn 
som stått mig bi i alla år. Samt om
givningen, husen (som jag ibland fått 
bygga och underhålla) och vägarna.

Kanske finns det två sorters tid; en 
tid som går att mäta. Som mån
varv, solvarv eller antalet bakade 
bullar per dag. Sedan finns det 
ett annat slags tid. Den som 
bara finns där allting utspelar 
sig. Som en plats. Vad ska man 
kalla den? Evigheten? Eller 
Gud? ■

Ur led är tiden
David Ericsson

Toppen & botten
 En flummig text det här, 

men så kan livet vara ibland!

 Folk som alltid tycker sig 
veta bäst.

Jag har kört 
lastbil i stort 
sett hela mitt 
liv.Think Pink – toppen på 

misstänkt brottsberg
för avveckling av Kassmyra och 
Kagghamra, samt att avfall som 
legat längre än tre år skulle bort. 
Så kallad mellanlagring är tillåten i 
maximalt tre år. 

Hösten 2020 avgick även kom
munalrådet Myrna Persson (MP) 
efter att kommunens hantering 
ifrågasatts. 

I AVFALLET I Kassmyra brann det 
redan 2018 och i Kagghamra i 
omgångar, under senhösten och 
vintern 2020–2021. Röklukten från 
branden i den 100 gånger 100 meter 
stora sophögen kändes på flera mils 
håll och ledde till andningsproblem 
för både människor och djur. Enligt 
markägaren låg ansvaret helt och 
hållet på Think Pink, och enligt 
honom var orsaken till branden att 
mängden avfall som dumpats var 
alltför stort.

Utredningen kring sopbergen har 
vuxit och omfattar nu även grovt 
bokföringsbrott. 

I SOMRAS SKREV Bella Nilsson till 
tingsrätten och önskade byta 
försvarsadvokat, från Thomas 
Bodström, som hon menade varit 
svår att få kontakt med. Bytet gick 
igenom och i en kommande rätte
gång har Bella Nilsson nya företräd
are. Men när det blir rättegång är 
alltså ännu inte fastställt. Av hänsyn 
till det omfattande utrednings
materialet sattes slutdatumet långt 
fram, först till den 29 september och 
senare förlängt med en månad. 

En fällande dom för grovt miljö
brott ger som lägst fängelse i sex 
månader och högst i sex år. ■

Fortfarande oklart 
när E6 öppnar
Trafik. Efter det omfattande 
jordskredet i höjd Stenungsunds
motet natten till den 23 sep
tember är motorvägen helt 
avstängd mellan Stenungsund 
och Ljungskile. 

Ett tiotal bilar och en buss 
körde över raskanten innan E6:an 
stängdes av. De tre personer som 
skadades klarade sig undan med 
lindriga skador. 

Skredet orsakade stora skador 
både på E6 och intilliggande 
byggnader. Det är i dagsläget 
inte klart när motorvägen kan 
öppna igen, men enligt Trafik
verket handlar det om månader. 
I vanliga fall passerar omkring 
10 000 fordon per dygn väg
avsnittet.

Trafiken dirigerades initi
alt om via väg 650, över det 
lilla  samhället Ucklum. Där har 
 arbetet med ny beläggning 
startat för att minska bullerstör
ningar på grund av den kraftigt 
ökade trafiken. Men Trafikverket 
vädjar nu till alla trafikanter att 
i stället välja E45:an via Troll
hättan. ■

Så bra på miljö är 
kommunerna
Miljöarbete. Lund tar hem 
förstaplatsen som landets miljö
bästa kommun, följt av Malmö. 
De får toppoäng i tidningen 
Aktuell Hållbarhets årliga kom
munrankning.

Det är 15:e året i rad som 
Aktuell Hållbarhet sammanstäl
ler listan. Fossilfria transporter, 
systematisk klimatanpassning, 
kommunens fordonsflotta, av
fallshantering och antal meter 
cykelväg per invånare. Det är 
några av kategorierna där kom
munerna redogjort för läget när 
det gäller arbetet för miljön.

Rankningen bygger dels på en 
enkät som tidningen själv sam
manställt, dels på data från olika 
källor som statistik från Vatten
myndigheten, SCB och bransch
organisationen Avfall Sverige.

Att en kommun får usla 
resultat behöver inte nödvän
digtvis betyda att ansvariga i 
kommunhuset inte prioriterar 
miljö arbetet. Aktuell  Hållbarhet 
 medger att bottenresultat 
 sannolikt beror på att kommu
nen inte  svarat på tidningens 
 enkät –  nästan hälften av 
poängen bygger just på enkät
svaren.

Sammanlagt i landet  svarade 
220 av 290 kommuner på en
käten. ■

Arbetsmiljö. Regeringen och 
Sverigedemokraterna har gett 
Arbetsmiljöverket i uppdrag att 
utreda åtgärder för att fler ska 
engagera sig som skyddsombud. 
Något krav på att ombuden ska 
tillhöra facket, som i dag, finns 
inte. Uppdraget skapar oro och 
ilska i de fackliga leden. 

Text Justina Öster

– Utredningen låter som ett rent 
beställningsverk från SD. De har 
ju varit väldigt tydliga med att de 
vill koppla bort facket från upp

draget som skyddsombud, säger 
Transports arbetsmiljöombudsman 
Martin Miljeteig.

LYFTS SKYDDSOMBUDEN BORT från 
fackförbunden rubbas maktbalan
sen mellan arbetsgivare och fack. 
Till arbetsgivarens fördel, betonar 
han.

– Om företagsledningen själv 
börjar utse skyddsombud kommer 
det att leda till sämre arbetsmiljö 
och kraftigt ökande psykosociala 
problem på landets arbetsplatser. 
Skyddsombuden behöver stöd från 
facket för att våga och kunna utföra 

sitt viktiga uppdrag att förebygga 
olyckor och rädda liv.

De tre centralorganisationerna 
LO, TCO och Saco har i ett öppet 
brev till biträdande arbetsmark
nadsminister Paulina Brandberg (L) 
lyft fram betydelsen av att skydds
ombuden har fackligt stöd och utses 
av fackförbunden.

I EN DEBATTARTIKEL i tidningen 
Arbetet varnar också LO:s styrelse, 
där Transports förbundsordföran
de Tommy Wreeth ingår, för att 
”Regeringen vill slå undan benen på 
skyddsombuden”. ■

”Skyddsombud  
behöver fackets stöd”

Magnus Lundberg, sopgubbe  
i Stockholm:

– Inte bra. 
Du måste ha 

arbetarbak-
grund för att 
företräda 
arbetare. 
Det kan inte 

vem som helst 
göra. För att bli 

skyddsombud i dag 
behöver du gå vissa kurser inom 
Transport, som till exempel Vi i 
Transport. Ska arbetsgivaren själv stå 
för utbildningen kommer den att bli 
ensidig, enligt arbetsgivarens melodi. 
För att fler ska engagera sig som 
skyddsombud behöver facket visa 
resultat, att man åstadkommit det 
här och det här på arbetsplatserna.

Linda Gröning, hamnarbetare, 
Hudiksvall:

– Att frikoppla 
skyddsom-

buden från 
facken låter 
som en dålig 
idé. Själv 

får jag så 
mycket stöd 

från Transport. 
Vart ska man annars 

vända sig? Jag har tur, på mitt jobb 
i Iggesunds hamn har vi bra chefer, 
ganska sällsynt. Men man kan inte 
lita på att cheferna är bra, därför 
behövs facket. Hur vi ska få fler 
skyddsombud vet jag inte. Alla  borde 
tänka på säkerheten på  jobbet och 
det borde finnas skyddsombud på 
alla arbetsplatser.

Stefan Andreasson, ordnings-
vakt, Malmö:

– Att lyfta bort 
oss från facket 

tror jag inte 
ett dugg på. 
Det krävs 
ett fack-
ligt utsett 

skyddsombud, 
som kollegorna 

har förtroende för. 
En missbedömning vid en riskanalys 
på ett företag innebär att jag leker 
med kompisarnas säkerhet. Utan 
fackets stöd blir pressen hård när 
arbetsgivaren säger att man inte 
har råd att köpa in skyddsutrustning. 
Skyddsombudens skydd, status och 
utbildning behöver stärkas för att fler 
ska engagera sig.

3 tycker till: Vad tycker du om att  
frikoppla skyddsombuden från facket? 

AKTUELLT

Åkeri. En 20årig lastbilschaufför omkom vid en krock 
mellan hennes lastbil och ett passagerartåg. Olyckan 
inträffade vid en obevakad järnvägsövergång mellan 
mellan Järpen och Undersåker i Åre kommun, på kväll
en den 27 oktober. Kvinnan avled på olycksplatsen.

DET ÄR OKLART om lastbilen stod stilla eller körde vid 
kollisionen och fordonet beslagtogs av polisen för tek
nisk undersökning. Efter olyckan placerade sörjande ut 
ljus, blommor och gosedjur vid övergången.

Totalt har 40 personer dött på arbetet i år, enligt 
Arbetsmiljöverkets statistik. Fem av dem var lastbils
förare. ■

Ung lastbilschaufför avled i olycka
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TIDNINGSBUD

Det jäser bland tidningsbuden 
på Premo i Stockholm. Buden är 
arga över missade  utbetalningar 
av  extratid, fordon som gör dem 
 sjuka, brist på arbetskläder,  chefer 
som favoriserar och  trakasserar 
och en  rörig omorganisation med 
 ned skuren tid för vissa.
Text och foto JUSTINA ÖSTER

Stort missnöje  
på Premo

Saad Ur Rehman är förtvivlad över korsdraget, 
vintertid, i de eldrivna dörrlösa Paxterbilar som 
bolaget stolt visar upp på sin webb. ”Vi blir sjuka 
och har bett om riktiga vinterkläder i tre år, men 
bolaget säger att de inte har råd. Är vi sjuka ofta 
kan vi får varningar”, säger han.
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fter signaler om utbrett 
missnöje drog facket 
i gång ett uppsökeri
projekt på distribu
tionsbolaget Premo i 

Stockholm. Projektet 
pågick från november 

2022 till sommaren 2023. 
Det innebar att företagets heltids

anställda skyddsombud, Håkan Norborg, 
tillsammans med ombudsmän och regio
nala skyddsombud från Transports Stock
holmsavdelning besökte bolagets totalt 30 
filialer för att prata med de anställda.

En rad fel uppdagades och det visade 
sig att distributörerna inte mådde så bra 
på jobbet, vilket facket framförde till 
Premos ledning.

Men Transports representanter fick 
också ta emot hård kritik. 

– Jag har aldrig i mitt liv blivit så ut
skälld. Buden var arga över att facket ”inte 
visat sig” tidigare. De känner sig  lurade 
på sin lön, är arga över arbets miljön. Och 
jag förstår dem. Vi gör nu vårt bästa för 
att komma till rätta med bristerna, säger 
ombudsman Mikael Ladman. 

Håkan Norborg säger att han jobbat i 15 
år med frågan om extratid.

– Arbetsgivaren betalar fel ersättning 
och det går oerhört trögt att åtgärda. Bud
en behöver också kontakta facket när de 

får problem. Gör de inte det tror ledning
en att allt är bra, säger han.

Samtidigt planerar Transport en ny 
turné med besök på Premos filialer.

Här är stötestenarna
# PROBLEM MED EXTRATIDEN Att anmäla, 
registrera på rätt sätt och få ersättning för 
extra arbetad tid, enligt kollektivavtalet, 
har varit en segdragen historia.

Här finns flera ingångar. För det första 
känner inte alla bud till att de måste kon
takta sin arbetsledare för att få klartecken 
att arbeta extra tid. 

För det andra kan enhetschefen 
 registrera tiden fel. Tidningsbud vittnar 
också om att bud som begär rätt ersätt
ning inte längre får jobba extratid. Den 
går i stället till kollegor som jobbar för 
lägre ersättning. Dessutom är reglerna i 
kollektivavtalet krångliga att förstå.

2021 begärde facket en förhandling 
med arbetsgivaren om extratiden, be
rättar tidnings och transportombuden 
Robert Kozana och Jörgen Svensson.

– Där lyckades vi utverka mandat att få 
gå igenom löneutbetalningarna till buden 
bakåt i tiden, från mars 2021 till mars 
2023. En koll 15 år bakåt i tiden hade  blivit 
väldigt dyr för arbetsgivaren, säger de.

Efter förhandlingen höll Premo en 
löneutbildning för alla anställda.  
 Därmed anser Kozana och Svensson  att 
alla  arbetsledare nu ska ha tillräcklig  
kunskap för att betala ut rätt lön. 

– Ändå har det visat sig att många fort
satt att betala fel.

Robert Kozana ger ett exempel för att 
förklara extraersättningen:

Säg att du har 4 timmar i schemalagd 
tid. Kollegan är sjuk och du tar över halva 
hans trakt (2 timmar). Det vill säga totalt 
6 timmar. 

Men du hinner inte färdigt, ringer din 
filialförman och säger att du behöver 30 
minuter i extratid. Förmannen säger: Kör 
på. Då ska du ha 50 procent i påslag på 
timlönen för de första två timmarna från 
kollegan. Men för den sista extra halv
timmen ska du ersättas med 150 procent 
gånger din timlön.

– Före omorganisationen var jag 
föreståndare på Ekeröfilialen. När jag 
fick veta att arbetsgivaren snuvat mig 
och  kollegorna lärde jag mig avtalet och 
kontaktade facket. Sen införde jag rätt be
talning på filialen, säger Robert Kozana.

Han och Jörgen Svensson uppskattar 
att buden gått miste om hundratusentals 
kronor per år i lön.

– Vi är rädda att felen görs medvetet för 
att spara pengar åt Premo.

Facket valde ut ett bud som pilotfall. 
Tanken var att bolaget skulle rätta till 
de fel som uppdagades i den personens 
lönespecifikationer hos alla bud. Men 
förhandlingarna med arbetsgivaren ledde 
ingen vart. Premos linje var i stället att 
bud som ville rätta sina lönespecar skulle 
vända sig enskilt till HRavdelningen.

Kozana fick fullmakt att förhandla för 
tidningsbudet som uppskattas ha fått 
25 000 kronor för lite i lön. Ett steg på 
 vägen, men oerhört mycket arbete åter
står, summerar Robert Kozana.

– Ska vi fortsätta förhandla för ett bud 
i taget så kommer vi att få hålla på till 
2030, säger Mikael Ladman.

# OMORGANISATION OCH HYVLADE TJÄNSTER 
Premo genomförde en omorganisation 
med start i november 2022. De tidigare 
filialföreståndarna byttes ut mot en-

hetschefer, en på varje filial. Hyvling av 
tjänster anser Transport och kritiserar att 
föreståndarna inte fick chans att söka de 
nya tjänsterna. 

Den 16 januari i år deklarerade företa
get att omorganisationen var genomförd.

– Men de nya tjänsterna som enhets
chefer utlystes inte, så de tidigare filial
föreståndarna fick inte möjlighet att söka 
dem och behålla sin sysselsättningsgrad. 
Alla handplockades av ledningen, säger 
Mikael Ladman.

Han målar upp en rörig situation med 
olika besked och dålig kommunikation.

Transportombuden Robert Kozana 
och Jörgen Svensson hör till de tidigare 
föreståndarna. Efter ett halvårs omställ
ningstid har de gått från nästan heltid (96 
procent) till en dryg halvtid (58 pro
cent). En kännbar lönesänkning på cirka 
9 000–10 000 kronor i månaden.

– Premo ”glömde” att informera oss. 
Jag blev aldrig uppsagd från föreståndar
tjänsten, säger Robert Kozana.

Eftersom fack och arbetsgivare inte 
kom överens vid de lokala förhandlingar
na har frågan nu lyfts till central nivå.

# STORA BRISTER I FYSISKA ARBETSMILJÖN 
Vintern är på ingång.

– Det är redan kallt och buden fryser, 
så fungerande arbetskläder behövs. Men 
arbetsgivaren är sent ute och det går oer-

rat det till alla, säger Håkan Norberg. 
Ombudsman Mikael Ladman lyfter 

företagets så kallade Paxterbilar som är 
öppna på bägge sidor, som golfbilar.

– Tidningsbuden sitter i ständigt vind
drag, lägg till det slask och snö. De blir 
genomfrusna och förkylda utan riktiga 
vinterkläder och behöver dörrar som kan 
stängas! säger Mikael Ladman. 

I förlängningen leder det till besvär i 
händer, knän och leder. Plåten som bu
den har fötterna på leder dessutom kylan 
in i kroppen, förklarar Ladman. Han 
är också kritisk till skitiga provisoriska 
lokaler på vissa filialer.

Tidningsbudet Saad Ur Rehman på 
Ekeröfilialen är sjuk igen på grund av 
draget i Paxterbilarna och uteblivna 
arbetskläder.

– Paxterbilarna fungerar inte på vin
tern. Vi blir sjuka! Fast är du sjuk ofta 
kan du få en varning. Plus att du förlorar 
arbetsinkomst, säger han.

# PROBLEM MED PSYKISKA ARBETSMILJÖN  
Bud och fackliga representanter vittnar 
om trakasserier och hot från vissa av 
Premos chefer. Att arbeta fackligt har 
också lett till bestraffning, hävdar trans
portombuden Robert Kozana och Jörgen 
Svensson.

– På Premo jobbar många migrant
arbetare som är i extrem beroendeställ

På väg ut i natten med tidningar och paket. Den första snön har fallit utanför Ekeröfilialen i västra Stockholm. Termometern når bara upp i några grader och en hård, 
råkall vind blåser.

TIDNINGSBUD

EEE ” Buden känner sig lurade på 
sin lön och är arga över den 
dåliga arbetsmiljön. Och jag 
förstår dem.”

  Mikael Ladman,  
ombudsman i Transports  

Stockholms avdelning.

För Robert Kozana ledde en omorganisation till cirka 10 00 kronor i sänkt månadslön. Han kämpar för att buden ska få 
rätt ersättning för extratid. ”Vi motarbetar inte företaget, önskar bara att Premo visade mer samarbetsvilja”, säger han 
som trivs med kollegorna.

FLERA 
 PROBLEM  
PÅ PREMO
Transportarbetaren 
har haft upprepade 
möten och kontakt
er med tidningsbud  
och fackliga repre
sentanter. De lyfter 
följande problem:

 Felaktiga ersätt-
ningar av extratid. 

 En rörig omorga-
nisation och hyvling  
av tjänster. 

 Dålig fysisk 
 arbetsmiljö och brist 
på arbetskläder.

 Dålig psykosocial 
arbetsmiljö med 
tystnadskultur, 
utfrysning och favo-
risering.

Facklig info – och lapp om stormöte med 
enhets och regionchef klockan 00.30 på 
grund av missnöjet bland buden. Transport
arbetaren släpptes inte in.

hört trögt, säger skyddsombudet Håkan 
Norberg.

Lämpliga arbetskläder är prio ett, enligt 
honom. 

– Riktiga vinterjackor, riktiga skor och 
riktiga handskar. Jag har tjatat om det i tre 
år men företaget har ännu inte distribue
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– Det finns enhetschefer och region
chefer som uppträder sektliknande, man 
måste vara följsam och inte säga emot, 
säger Jörgen Svensson.

2016 infördes en ny föreskrift på 
 Arbetsmiljöverket om den organisatoriska 
och sociala arbetsmiljön. Den lägger stort 
ansvar för den psykosociala arbetsmiljön 
på arbetsgivarna. 

I ett mejl till Premos vd Jan  Persson 
skriver 26 bud om problemen på 
Bromma  filialen. Tidigare trivdes de bra 
men med den nya chefen, efter omorga
nisationen, har sjukskrivningarna ”ökat 
markant”, skriver de. ”Folk känner sig 
otrygga, det delas ut varningar som 
upplevs som godtyckliga. Det finns en 
uppenbar favorisering av ’det egna 
laget’ när distrikt och arbetsuppgifter 
delas ut. Erfarenhet och kunnande 
räknas inte längre. De som inte gillas får 
sämre villkor än andra.”

Buden är nu ”rädda för att säga vad 
de tycker av rädsla för att bli bestraf
fade”.

PREMOS HRCHEF Mia Björnefur och vd Jan 
Persson har erbjudits att bemöta kritiken. 
De svarar i ett mejl:

”Vår bransch genomgår just nu stora 
förändringar. Vi har ett stort upplage
tapp på morgontidningar i print, och vi 

har dessutom på kort tid bytt ut hela 
den fossila fordonsflottan till eldrivna 
fordon. 

För oss är det viktigt att vi arbetar 
på samverkansplattformen, att arbets
givare och anställda arbetar tillsam
mans med arbetsmiljöfrågor, särskilt 
i en tid av stora förändringar. En väl 
fungerande samverkan bidrar till att 
göra oss bättre rustade för att möta våra 
utmaningar och behov, till exempel att 
vi som arbetsgivare ska tillhandahålla 
den skyddsutrustning som är nödvändig 
för arbetets utförande. 

Arbetsgivarens inställning är att följa 
lagar och avtal, och är något fel så rät
tar vi självklart till det.” ■

AKTIVT VAL
DET ÄR DAGS ATT GÖRA ETT 

VÄLJ EN SCHYSST PENSION!

Om du väljer Folksam LO Pension som för- 
valtare av din tjänstepension ger du dig själv 
chansen till god avkastning, låga avgifter 
och placering av din pension i fonder med 
ansvarsfull förvaltning. Men 
det viktigaste är att du gjort  
ett aktivt val. Det känns skönt. 
Scanna koden för mer inspo!

FolksamLO_Transportarbetaren_JOEL_104x300_Obes.indd   1FolksamLO_Transportarbetaren_JOEL_104x300_Obes.indd   1 2023-10-19   09:182023-10-19   09:18

DETTA ÄR EN ANNONS.

Victoria Robler har lastat pirran full och styr mot budbilen för lossning. Natten mot fredagar är det extra mycket tidningar och de lila säckarna fylls snart till brädden med 
paket. 

” Det finns enhetschefer och 
regionchefer som uppträder 
sektliknande, man måste 
vara följsam och inte säga 
emot.”

  Jörgen Svensson,  
tidningsbud och   

facklig representant  
på Brommafilialen.

TIDNINGSBUD

Ett av buden har fått i uppdrag att köra sju timmar i sträck i en kall dragig Paxterbil. 
Han pratar oroligt med transportombudet Robert Kozana (till höger).

Sergiu Danila och kollegan hastar om varandra för att pre
numeranter och beställare ska få sina tidningar och paket.

Laddat för ännu ett pass genom natten.

ning. Det leder till en utbredd tystnads
kultur, säger Jörgen Svensson.

Jörgen Svensson berättar att han själv 
drabbats av mobbning och utfrysning 
och vittnar om chefer som skrämmer och 
hotar tidningsbud på vissa trakter.
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Små och stora brott – en sängbotten 
ställd framför pappersinsamlingen,  
en brinnande soptipp.
 I hela landet har kriminell avfalls
hantering fått ökad  uppmärksamhet. 
I Södertälje arbetar ett par 
 kommunala tjänstemän mot brotts
ligheten – som ”sopspioner”.
Text och foto LILLY HALLBERG

Sopspioner  
tar kampen  
mot kriminalitet

SAMORDNARE MOT ILLEGALT avfall. Det är 
Nicklas officiella titel som anställd vid Sö-
dertälje kommun. Han vill varken stå med 
efternamn eller synas framifrån på bild.

– Det finns vissa risker när det handlar 
om organiserad brottslighet.

Tidigare arbetade han inom en grupp 
för att komma till rätta med bilbränder, 
tillsammans med polis och försäkrings-
bolag. Det år projektet startade, 2017, 
brann 350 bilar i kommunen.

– Vi levererade ganska rejält. Får man 
inga försäkringspengar blir det heller inte 
intressant att elda upp bilen. Sophan-
teringen var en del av det jobbet också, 
säger Nicklas.

Sopor har länge lockat brottssyndikat, 
som maffian. Förtjänsterna är höga och 
riskerna att åka fast jämförelsevis små, 
straffen låga. I Sverige är illegal dump-
ning också ett sätt att komma undan 
skatten för att lägga avfall på depå, alltså 
vanlig soptipp.

Nicklas arbetar sedan årsskiftet på 
tjänsten som sopspion – ”okej uttryck 
om det sägs med glimten i ögat” – till-
sammans med en kollega. Ungefär halva 
arbetstiden är de inne på kontoret, resten 
ute på fältet. 

Kommunens driftsenhet i en utkant 
av Södertälje stad: Klockan är före sex, 
det är slutet av oktober och fortfarande 
mörkt ute. Nicklas rum rymmer doku-
mentationsmaterial och böcker, men 
också en del hårdrocksrelaterade bilder, 
några krukväxter och en gitarr (”kan 
spela men ska stämma den åt en kollega, 
jag är egentligen trummis.”). 

ARBETSPASSET BÖRJAR MED en genomgång 
av inkomna ärenden. Via kommunens 
hemsida, och en app, är det enkelt att 
felanmäla brister eller upptäckter i ute-
miljön. Tipsen kan lämnas anonymt. Det 
kan röra allt från potthål på vägarna till 

algblomning på badplatser. Sopspionerna 
tar hand om avfalls- och nedskräpnings-
kategorierna.

– Ungefär 70 procent av tipsen om avfall 
kommer från allmänheten, säger Nicklas.

Uppskattningsvis lika mycket av den il-
legala dumpningen är organiserad, enligt 
honom. Ofta ligger oseriösa aktörer inom 
bygg- eller transportbranschen bakom 
brotten.

– Men vi märker att även företag inom 
äldreomsorg eller barnomsorg ägnar sig 
åt det. Hittar man 50 vuxenblöjor och 
liggunderlag vet man att det inte är från 
en privatperson… Och ju mer det kostar 
kommunen att ta rätt på sådant avfall, 

MILJÖBROTT

Fakta om Pax
 Är ett arbete mot organiserad brottslig-

het i Södertälje, som kommun en tillsam-
mans med Polisen drivit sedan början av 
2010- talet.

 Bygger på samverkar över tid ur tre 
perspektiv: Förebyggande  arbete ”här och 
nu”, prevention på medellång sikt samt 
social  håll barhet.

 Kan för kommun en handla om att 
stoppa svarta hyreskontrakt och fusk inom 
välfärdssektorer som hemtjänst. För poli-
sen om att punkt markera vissa platser och 
att beslagta pengar.

 Sker i den dag liga verksamheten, inte i 
korta projekt eller särskilt till satta  grupper.

 Kopplar ansvarig verksamhetschef 
på kommunen med lokalpolis med rätt 
expertkunskap på ett visst område, till 
exempel ”fokus unga”, trygga bostads-
områden eller avfall.

 Har fått sitt namn av Pax Romana 
(romerska freden); Romarrikets 200-åriga 
guldålder som sträckte sig fram till år 180.

När kommunens samordnare varit ute och kon
trollerat en plats åker klisterlappen på. Det gör 
att fler anmälare inte behöver höra av sig.

Gryning i Fornhöjden. Nicklas första stopp är återvinningsstationen som för tillfället är värst drabbad av nedskräpning i kommunen.
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– Vi tror att arbetet ger effekt och upplever  
att problemen minskat de senaste åren. Vi polis
anmäler misstänkta fall av illegal dumpning, 
säger Södertäljes kommunstyrelses ordförande 
Boel Godner (S).

Text Lilly Hallberg

Södertälje kommun har tillsammans med polisen 
under lång tid arbetat för att komma till rätta med 
 organiserad brottslighet inom olika områden. Ett 
sådant område är avfall. För tre år sedan inrättades 
tjänsterna med kommunala samordnare mot illegal 
avfallshantering. Sopspionerna.

– Ja, vi säger väl det i folkmun. Och lite arbetar de 
ju som spioner, är ute och spanar, kollar efter adresser 
i soporna för att finna sådant som kan vara grund för 
polisanmälan, säger Boel Godner.

Antalet avslutade dumpningsärenden i kommunen 
ser ut att vara på väg att minska. Från 170 avslutade 
ärenden 2020 till 115 hittills i år, i slutet av oktober. 
Boel Godners bild är att de så kallade sopspionernas 
arbete påverkat utvecklingen. 

– Det fungerar avskräckande. Ibland leder polis-
anmälningar till åtal, ibland också till fällande domar, 
säger hon. 

Södertäljes socialdemokratiska kommunalråd sedan 
mer än ett decennium får i medier ofta frågor om 
kriminalitet och gängrelaterat våld i hemkommunen. 
Och har aldrig dolt att problemen är utbredda. Det 
gäller även avfallshantering:

– Det förekommer också i andra kommuner, vi har 
varit offentliga. Det finns företag som i stället för att 
åka med avfallet till tippen dumpar det i skogen eller 
på annat ställe, säger Godner.

För företagen som slipper undan skatt för återvin-
ning, som ska betalas vid legal tippning på depå, är 
förtjänsten mycket god. Det blir i stället kommunens 
skattebetalare som får ta kostnaden.

– Det går inte att säga att det alltid är organiserad 
brottslighet som ligger bakom. Men vi väljer att hante-
ra problemen, oavsett. Någon tar för en billig penning 
hand om sopor som sedan dumpas, säger Boel Godner.

– Det kan ha kopplingar till den svarta bostadsmark-
naden, som att någon hyr ut rum till åtta gästarbetare. 
Då räcker inte sophanteringen till utan avfallet ham-
nar på andra platser.

Boel Godner framhåller samtidigt att illegal sop-
hantering är en världens mest omfattande kriminella 
sektorer, och en klassisk intressesfär för maffian. ■

Boel Godner är kommunstyrelsens ordförande i Södertälje. 

”Fungerar 
 avskräckande”
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ven, också när det gäller avfallshantering.
Vesa Hiltula nämner att avfallsbrans-

chen är speciell så till vida att intäkten 
kommer först, när ett företag tar hand om 
soporna. Kostnaden kommer när avfallet 
ska behandlas. Sedan är det möjligt 
att mellanlagra avfallet i tre år utan att 
tillstånd krävs, vilket gör det möjligt att 
skjuta på kostnaden:

–  Det är många enskilda entreprenörer 
så det är inte enkelt att komma åt. Det 
handlar om att medvetandegöra dem som 
producerar avfallet att lämna till en seriös 
entreprenör, som tar hand om avfallet på 
ett riktigt sätt. Vi har olika slags uppsö-
kande verksamheter och information 
som många använder när det gäller var de 
ska göra av grejorna.

Renhållningsbolagets vd nämner att 
Södertälje sticker ut jämfört med andra 
kommuner på ett vis, och det gäller det 
stora antalet festlokaler.

– Ofta är ju avfallet det sista man plane-
rar i samband med en större fest, lika litet 
som vid en husrenovering hemma. Och 
många gånger blir det så att en bekant 
ordnar med en kreativ lösning. Det kan 
vara en container som fylls med blandat 
avfall och forslas bort för mellanlagring 
och någon som påstår att det finns en 
plan… säger Vesa Hiltula.

– Vi presenterar en lösning för avfallet, 
många gånger en lösning som inte blir 
dyrare. 

GÜNTER PADUCH ÄR miljöarbetare och kör 
i Södertälje. Han är också lokalt skydds-
ombud.

– Vi är alla medvetna om att det händer 
brott med tippningar, men det är inte så 
att vi är drabbade i jobbet. Jag har inte 
något som liknar det som hände i grann-
kommunen, branden på den privata 
soptippen. Det är mer så att man talar om 
det på jobbet, säger han. 

Ur Günters perspektiv har problemen 
med avfallshanteringen tvärtom minskat. 
Är det problem handlar det oftast om 
kunder som har bråttom. Generellt har 
folk annars blivit bättre på sopsortering, 
enligt honom.

– Vi har också vår kontrollant som väl-
digt noga går igenom lasten och kontrol-
lerar att inget som inte ska vara där finns 
med, säger Günter Paduch.

Om det gör det riskerar kunden böter.

I NÄRHETEN AV motorvägen söder om sta-
den arbetar ett tiotal unga från kommu-
nala Telge Tillväxt. Deras gula varselvästar 
lyser i grässlänten. En klassisk dump-
ningsplats för bland annat bortschaktat 
byggavfall. En kille bär upp en stor platt-
tv, andra släpar på säckar. Arbetsledaren 
på plats konstaterar att de får komma 
tillbaka senare, med en större bil.

För Nicklas är det andra stoppet på 
dagens runda. Sedan väntar ytterligare en 
återvinningsstation. 

– Nu har vi 24 ärenden, 11 är klara och 
utförda. Jag ska bara återkoppla till an-
mälarna innan jag kan släcka ned ärende-
na, säger han. ■

ju mindre pengar blir det till omsorgen, 
säger Nicklas.

– Många anlitar ju också företag för 
att hämta avfall efter en renovering, till 
exempel. Men kolla att det är ett seriöst 
företag. Visst, det går att spara hundralap-
par genom att anlita andra men räkna 
med att avfallet hamnar ute i naturen. 
Och i slutändan blir det inte billigare, 
som skattebetalare får du bara betala på 
ett annat sätt. 

Nicklas trivs med sitt jobb, det är fritt 
med ansvar.

– Det är skönt att hålla inkomna 
ärenden i schack. Och det är också kul 
att komma ut att träffa människor, det 
är inte alla som vet hur man ska hantera 
sopor. Vi jobbar för att göra det enklare.

Fast Nicklas har också satt dit personer 
som han upptäckt på plats. Exempel-

vis ett äldre par som lämnade ett tiotal 
sopsäckar utanför en återvinningsstation, 
och förklarade att de bara gjorde ”som 
alla andra”. Sådana miljöbrott kan ge 
böter på flera tusen. 

FÖRSTA STOPP PÅ rundan denna måndag 
är återvinningsstationen i Fornhöjden, ett 
miljonprogramsområde från 1970-talet i 
norra delen av staden. Det ser ut som att 
det var mycket länge sedan där städades. 
Det är det inte, det görs sju dagar i veckan.

Högar av bråte ligger framför behållar-
na. Trasor, gamla kläder, mattor, me-
tallskrot, matsopor och flaskor. Ett grönt 
mjukdjur ligger på asfalten bredvid en 
vält resårbotten. Papper flyger omkring, i 
öppningarna till inkasten ligger avier och 
öppnade brev. Inkassokrav och brev från 
kronofogden. Uppgifter som skulle kunna 
användas för att avslöja dem som gjort sig 
skyldiga till nedskräpning. Fast Nicklas 
verkar mest se det som sorgligt och tittar 
efter sådant som kan visa om ett företag 
dumpat avfall. Han pekar på vad som 
ser ut som en 50-liters plasthink som 
en gång rymt jalapenos; den sorts starka 
paprika som till exempel brukar vara på 
kebabpizza. Konstaterar: Det kommer 
från en restaurang.

Nästan all större dumpning sker natte-
tid. Därför är samarbetet med områdes-
polisen tacksamt. Polisen är nästan alltid 
de som kommer i direkt kontakt med de 
misstänkta, tar avfallsbrottslingar på bar 
gärning. 

– Vi har också engagerat Securitas, som 

Kriminell sophantering
 Miljöbrott är globalt den fjärde största 

kriminella sektorn, enligt Interpols upp-
skattningar. I Europa ger miljöbrott årligen 
brottsvinster på mellan fyra och femton 
miljarder euro.  

 Avfallsbrottslighet ingår i kategorin 
miljöbrott, som rymmer många olika områ-
den: från jaktbrott till utsläpp från fabriker, 
fordon och fartyg. 

 Illegal avfallshantering är ett växande 
problem både internationellt och natio-
nellt. Riskerna för upptäckt har generellt 
sett varit små. 

 Stränga miljökrav och höga skatter för 
återvinning på avfall lagt på soptippar, 
som i Sverige, innebär stora vinster vid 
brottslig dumpning.

Uppdrag att kontrollera
 Tillsyningsmyndighet för avfallshantering 

i Sverige är kommunerna.

 Regeringen gav 2021 tio myndigheter 
uppdraget att lämna en lägesbild och 
föreslå åtgärder mot den illegala avfalls-
hanteringen. 

 Efter kartläggning fick fem av landets 
länsstyrelser (Norrbotten, Gävleborg, 
Stockholm, Västra Götaland och Skåne) 
i uppdrag att aktivt arbeta mot avfalls-
brottslighet, i samarbete med bland annat 
Skatteverket, Polisen och kommunerna. 
Ett syfte är att stärka kommunerna i deras 
kontrolluppdrag.

Källa: Polisen, Länsstyrelserna,  
Regeringen, Södertälje kommun

MILJÖBROTT

visar upp sig och tittar till stationerna på 
nätterna, säger Nicklas.

Om det finns något typiskt ärende? 
Nicklas tvekar, det är rätt mycket olika 
slags fall. Det skulle i så fall vara återvin-
ningsstationerna. Nyligen stängdes två 
stationer i kommunen, Hovsjö och Geneta, 
på grund av omfattande nedskräpning. 

– Många retar sig på kaos vid återvin-
ningsstationerna, att det inte går att kom-
ma fram ens. Men problemet flyttar runt, 
just nu är det nog värst här i Fornhöjden, 
säger Nicklas.

Innan det ljusnat är sopbilen på plats 
och tömmer avfall från containrarna. Fast 
först måste chauffören gå ur bilen och se 
efter så att det är möjligt utan risk.

En kvart senare kommer bilen från 
Samhall och dagens städarbete börjar.

– Det var likadant i går. Det ser ut så 
här varje dag, säger förmannen.

Trots allt. Nicklas tycker att det ljus-
nar. Folk i allmänhet har blivit bättre på 
avfallshantering. Han framhåller den 
kompetens som finns, inte minst vid de 
två tipp-anläggningarna inom kommunen 
och det kommunala bolaget Telge Återvin-
nings arbete med fastighetsnära sortering. 

VESA HILTULA ÄR vd på kommunala bolaget 
Telge Återvinning och tycker också att det 
skett förbättringar under senare år. Dump-
ning på annan mark har minskat men i 
stället ökat på återvinningsstationerna. 
Behovet minskar dock av stationerna på 
grund av den fastighetsnära insamlingen 
som i dag är väl utbyggd i fler områden.

Vid årsskiftet tar kommunen 
över  ansvaret för insamling från 
Förpacknings insamlingen (FTI), en 
producent organisa tion med återvin-
ningsstationer som system.

När det gäller att avfallskriminalitet vill 
Hiltula lyfta att kommunen ställer krav 
och kommer med lösningar.

– Ingen i Södertälje förnekar brottslig-
heten, men kommunen har valt samverka 
bland annat med polisen inom Pax, både 
när det gäller större och mindre allvarliga 
brott, säger han.

– Det är ofta så att tillfälligheten gör tju-

Röjning vid motorvägen söder om stan. Unga från Telge Tillväxt, ett kommunalt bolag som startade som projekt för att ge unga och invandrarkvinnor hjälp att komma ut i 
arbetslivet.

” Hittar man 50 vuxenblöjor 
och liggunderlag vet man  
att det inte är från en privat
person…” Nicklas, sopspion i Södertälje.
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Anställd
Om ett bemannings före
tag är med i Almega 
Kompetens företagen så 
gäller bemanningsavtalet.  
I det kollektivavtalet är tills
vidare anställning den van
ligaste anställnings formen. 
Vissa undantag finns för 
personer med annan huvud
saklig sysselsättning, och för 
studenter och pensionärer.

någon roll. Det enda som 
avgör lönen är vilka arbets
uppgifter som ska utföras.

I lönen räknas grundlön, 
bonus, ackord, arbetstids
förkortning, skifttillägg och 
andra lönetillägg in, om 
sådana finns. 

Det finns också möjlighet 
för facket att göra lokala 
uppgörelser om andra sätt 
att räkna ut GFL.
En bemanningsanställd har 
rätt till garantilön mellan 
uppdragen. Sedan 1 maj 
2023 är den mellan 124,79 
och 126,30 kronor i timmen.

alternativt tre månadslöner 
i kompensation i stället. 

Om den inhyrda tack
ar nej till anställning hos 
kundföre taget eller tar 
månadslönerna kan in
hyrningen fortsätta under 
obegränsad tid.

vilken plats och tid den 
bemanningsanställda ska 
jobba. 

Men kollektivavtalet ger 
viss rätt att säga nej till 
uppdrag och ändå  behålla 
garantilönen. Det kan 
vara extremt lång restid, 
medicinska hinder eller att 
arbetstagaren utsatts för 
trakasserier hos en tidigare 
beställare.

6 TIPS FÖR BEMANNINGSFOLK

SNABBKOLL / BEMANNINGSANSTÄLLD

Vilka villkor gäller för bemanningsanställda? Hur 
långt måste man åka till jobbet? Och vad händer när 
man är mellan uppdrag? Svar på det och mycket mer 
i Transportarbetarens snabbkoll om bemanning.

Text John Antonsson  Illustration Mattias Käll
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Experten
Mats H Anders-

son, central 
ombudsman 
för Transport 
och ansvarig 

för beman-
ningsavtalet. 

Vad ska en bemannings
anställd göra om han 
eller hon misstänker 
att GFL är felaktigt 
uträknad? 

– Den som misstänker 
det ska först kontakta 
fackklubben på arbets
platsen. Om det inte 
finns en sådan kan man 
kontakta lokalavdel
ningen för det fack som 
har kollektivavtalet för 
arbetsplatsen man utför 
arbete på. 
Vilka typer av problem 
brukar bemannings
anställda stöta på 
och hur kan Transport 
hjälpa dem?

– Det händer att vissa 
inte har fått rätt garanti
lön. Den som misstänker 
det kan räkna på sin 
 garantilön i Transports 
app Bemanningslön. 
Den hjälper dig snabbt 
att se hur många tim
mars garantilön du har 
rätt till och hur mycket 
pengar det blir.

– Ett annat problem 
är att bemannings
anställda inte  inkluderas 
tillräckligt mycket i 
arbetsmiljöarbetet på 
arbetsstället och att 
bemanningsföretag inte 
inkluderar skyddsom
bud i skyddsronder hos 
kundföretag.
Om en bemannings
anställd är på flera 
uppdrag, vilket fack ska 
han eller hon vara med 
i då?

– Grunden är att man 
ska vara organiserad 
i det förbund som har 
kollektivavtal på den 
arbetsplats man huvud
sakligen är uthyrd till. 
Men om man jobbar på 
många olika arbets
platser kan man vara 
med i det förbund som 
är centralt ansvariga för 
bemanningsföretaget 
man är anställd av. Det 
finns en lista på vilka för
bund som ansvarar för 
vilka företag på LO.se. ■

Lön
Till skillnad från en ”vanlig” 
anställd har den beman
ningsanställda oftast timlön. 
Så länge man är ute på 
uppdrag ska lön betalas en
ligt genomsnittligt förtjänst
läge (GFL) på den inhyrande 
arbetsplatsen. Den innebär 
att den inhyrdas lön ska 
baseras på snittlönen bland 
jämförbara personer som 
jobbar på arbetsplatsen. 
Den inhyrdas ålder, kön eller 
erfarenhet ska inte spela 

Inhyrd ska 
 erbjudas anställning
Den som varit inhyrd ska 
erbjudas fast anställning hos 
kunden efter 24 månader 
under en 36 månaders 
period på samma arbets
ställe. Om företaget inte vill 
erbjuda tillsvidareanställ
ning ska den inhyrda få två 

4 Var ska den 
 anställda jobba?
Det ska vara angivet i 
anställningsavtalet inom 
vilket område den anställ
da ska jobba, det kan vara 
kommun, postort eller annat 
specificerat område. Tjänst
göringsområdet får inte 
vara större än 75 kilometer 
mellan bemanningsföre
tagets kontor och arbets
stället. Facket har viss rätt 
att säga upp arbetsgivarens 
rätt att välja en individs 
tjänstgöringsområde om det 
missbrukas eller pendlings
avstånden blir orimliga.

Säga nej  
till  uppdrag?
Huvudregeln är att arbets
givaren bestämmer på 

EUdirektiv 
 spelar också roll
Förutom kollektivavtalet 
finns också uthyrnings lagen. 
Den är baserad på ett 
EUdirektiv. Främsta syftet 
är att skydda bemannings
anställda och garantera 
schysta villkor på jobbet.

I direktivet finns en 
lika behandlingsprincip 
som säger att inhyrda ska 
ha rätt till samma lön, 
arbetstid och semester 
som de som är  anställda 
hos kund företaget. Det 
garanteras också genom 
 bemanningsavtalet. Men 
uthyrningslagen skyddar 
också anställda på beman
ningsföretag utan kollektiv
avtal.

6

TEKNIK OCH TR AFIK

Miljöarbete. I Södertälje rullar sedan 
sommaren en unik eldriven sopbil 
med fyrfackssortering. I kommunen 
finns även planer på att producera 
egen el till fordonsflottan. 

Text Lilly Hallberg

– Det är en historisk händelse. Vi äger 
den första eldrivna sopbilen i sitt slag i 
världen, säger Naiara Pereira Cunha (MP), 
styrelseordförande för Telge Återvinning 
och ersättare i kommunfullmäktige.

Hon framhåller helheten, satsningar 
som håller i längden. Ett exempel är 
egenproducerad el för att slippa vara 
utlämnad åt prissvängningar på mark
naden. För elektrifiering av kommunens 
fordon betyder onekligen ökade elkost
nader. 

– Just nu funderar vi på och utreder 
möjligheten med en solcellspark på en 
gammal deponi, ett flera hektar stort 
område.

DEN FÖRSTA ELDRIVNA sopbilen med 
fyrfackssortering har varit i drift i drygt 

två månader. Det har fungerat bra och 
bilen har klarat den vanliga rundan på en 
laddning. Men det finns beredskap för att 
”lunchladdning” kan behövas vintertid.

Sedan drygt en vecka är också den 
andra bilen av samma slag i drift. Båda är 
tillverkade hos Scania i Södertälje.

EN BIEFFEKT MED elfordon är potentialen 
att göra avfallsbranschen mer inkluderan
de, enligt renhållningsbolagets styrelse
ordförande. Många upplever de eldrivna 
bilarna som smidigare och mjukare att 
köra, med teknik som gör att jobbet inte 
kräver stor fysisk styrka.

– Att de är tystare gör för många också 
att det går lite fortare att varva ner hem
ma efter jobbet. Man slipper leva med 
ett ständigt närvarande motorljud, säger 
Naiara Pereira Cunha.

– Traditionsenligt har ju avfalls
branschen varit mansdominerad, men 
vi har under flera år arbetat för att öka 
andelen kvinnor. Att fler kvinnor blir in
tresserade av att köra lastbil är något som 
elektrifieringen också bidragit till. ■

Först i världen med 
fyrfack i el-sopbil

Självkörande fordon på tre svenska vägar 
Teknik. I början av 2024 ska ett utökat mobilnät vara installerat så att det går att 
testköra uppkopplade och självkörande fordon på svenska vägar. Det handlar om 
tre utvalda vägsträckor utanför Stockholm och Göteborg.

5Gnätet kommer att uppgraderas i tre stråk och provkörningen inleds etappvis 
med start i början av nästa år. Det gäller E4:an mellan Södertälje och Nyköping, 
E18 mellan Danderyd och Kapellskär, och Riksväg 40 mellan Råda utanför Göte
borg och Viared utanför Borås. ■

Utredning om körprov  
vid synfältsbortfall
Körkort. Den som har problem med 
synfältsbortfall kan få körkortet indaget. 
I dagsläget finns inget sätt för personer 
med synfältsbortfall att bevisa att de har 
körfömåga. Därför har regeringen gett 
Transportstyrelsen i uppdrag att utreda 
förutsättningarna för personer med vissa 
synfältsdefekter. 

– Möjligheten till praktiskt körprov har 
efterfrågats av många. Inom gruppen av 
personer med synfältsbortfall finns indi
vider som kan kompensera för bristerna 
i synfältet och därmed köra trafiksäkert. 
Det är därför rimligt att utreda hur och 
i vilken omfattning dessa personer ska 
kunna få sin faktiska körförmåga prövad, 
säger infrastruktur och bostadsminister 
Andreas Carlson (KD) i ett pressmedde
lande.

Utredningen ska vara klar senaste den 
15 juni 2025. ■

”Fler alternativ till 
 eldrivna lastbilar behövs” 
Åkeri. Det är inte helt lätt att ställa om till 
eldrivna lastbilar.

– Utvecklingen måste gå framåt både 
när det gäller fordon och infrastruktur, 
säger Stefan Runesson på L. Runessons 
åkeri i Trollhättan till SR P4 Väst.

I en intervju framför han att ellastbilar 
kostar nästan dubbelt så mycket som 
fossildrivna och att el behöver dras fram 
så att det räcker till alla åkerier.

– Jag tror inte vi har kommit så långt än 
i Sverige faktiskt och ingenstans i Europa 
heller.

Hållbarhetsansvariga Fredrik Svensson 
på branschorganisationen Sveriges Åkeri
företag håller, i radioinslaget, med om 
att en helt elektrifierad bransch ”är långt 
borta”. Om den ens är möjlig. 

Han tror det kommer att behövas flera 
olika lösningar.

– Elen är en jätteviktig del för att 
 hantera klimatpåverkan. Men vi tror även 
att vi kommer att behöva alternativ som 
biogas eller andra typer av biodrivmedel 
och vätgas, säger Fredrik Svensson. ■

Fredik Svensson, hållbarhetsansvarig på Sveri
ges åkeriföretag.  
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Nytt om  
forskning

Sopbranden 
i Kagghamra 

i december 2020 
påverkade luftkvali
teten i närområdet. 
I en studie visar en 
grupp forskare vid 
Stockholms univer
sitet att mängden 
luftburna partiklar, 
partikelformiga 
tungmetaller och 
polycykliska aroma
tiska kolväten öka
de under branden. 
En slutsats är att det 
är viktigt att snabbt 
mobilisera och över
vaka luftkvaliteten 
vid sopbränder för 
att minska hälsoris
kerna för människor 
som bor i nörheten.

Elsparkcyklar 
som går att 

hyra väcker många 
känslor. Forska
ren Phil Flores har 
disputerat vid Lunds 
universitet med en 
avhandling som 
visar att resor med 
delade elspark
cyklar och elcyklar 
främst ersätter 
resor i kollektivtrafik 
och gång, och inte 
resor med bil. 

– För många 
människor är 
användningen av 
delade elsparkcyk
lar och elcyklar inte 
primärt ett praktiskt 
eller miljövänligt 
val, utan en källa till 
positiva känslor. Det 
handlar helt enkelt 
om att ha roligt, 
säger Phil Flores.

En snoozer är 
ingen loser. Det 

stämmer inte att 
snoozning är dåligt 
för sömnen och 
hjärnan. Forskare 
vid Stockholms 
universitet kan nu 
visa att snoozning 
till och med kan 
hjälpa den som har 
svårt att komma 
upp. Snoozningen 
har ingen negativ 
inverkan på kortisol
utsöndring, morgon
trötthet eller humör. 
Det påverkar inte 
heller nattsömnens 
kvalitet.
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Tomas undrar hur han ska kunna leverera varor  
utan att få p-böter och Gunilla hur lång uppsäg-
ningstiden är. Det och flera andra frågor svarar 
Transports experter på.
Illustration MARTIN HEAP

När ska väktare 
rycka ut i dubbel 
 bemanning?

Jag jobbar på Lidl och vi ska 
teckna avtal med bevaknings-

firmor. Vi undrar i vilka områden i 
Sverige facket har förhandlat om 
att väktare ska rycka ut i dubbel 
bemanning och i vilka situationer 
det kan vara aktuellt att skicka två 
väktare för bevakning? Vi förstår 
att det finns anledning till dubbel 
bemanning men vi vill förstå hur det 
är reglerat.

Camilla 

Svar: Generellt styrs detta i första 
hand av arbetsmiljölagen med 
tillhörande föreskrifter. Det innebär 
bland annat att skyddsombud 
tillsammans med arbetsgivaren ska 
göra en riskbedömning, och utifrån 
den anpassa bemanning, skyddsut-
rustning etcetera. I kollektivavtalet 
finns regler för visst område i Stock-
holmsregionen där det under vissa 
villkor krävs dubbelbemanning. Till 
syvende och sist är det dock alltid 

den enskilde anställde, som i varje 
enskilt fall och vid ankomst på 
plats, kan bedöma om ingripande 
kan ske direkt eller om förstärkning 
måste inväntas.

Magnus Thelander,  
central ombudsman 

FR ÅGA FACKET

Fråga Transports 
experter! 
Är du medlem i Transport och har 
egna frågor om din anställning, eller 
annat som har med jobb eller studier 
att göra? Ring 010-480 30 00 och 
ställ dina frågor till Transport på 
direkten.

Medlemmar kan också logga in på 
transport.se och chatta med Trans-
ports olika experter.

sätt utan att riskera böter. Det är 
enligt min mening arbetsgivarens 
ansvar att se till att du ska kunna 
göra det. I annat fall så får arbets-
givaren stå för böterna. 

Joakim Guttman,  
central ombudsman

Hur ska jag kunna 
leverera utan att 
 riskera p-bot?

Jag kör varor i Stockholm 
och hade en leverans till en 

träningshall. Efter leverans möttes 
jag av att en parkeringsvakt vän-
tade vid min bil. Jag berättade att 
jag levererat varor men han sa att 
han klockat mig över 6 minuter. Vi 
diskuterade detta och jag klockade 
naturligtvis inte tiden men uppskat-
tar diskussionen till minst en minut. 
Då skrev parkeringsvakten plötsligt 
ut en bot och gick till sin bil.

Det visade sig att han inte kan 
skriva ut bot innan det gått 6 minu-
ter. Min totala klockning stannade 
på 6 minuter 27 sekunder. Stock-
holms Stad Parkering godtog inte 
min överklagan utan hänvisade mig 
till domstol.

Det framkom att de hade en bild 
på min bil när tiden startar. Men det 
finns inget krav på bevis att bilen 
stod kvar efter 6 minuter. Detta 
innebär att alla transporter riskerar 
böter utan att det finns några bevis 
för att ett fel har begåtts. 

Min fråga är hur vi som transpor-
terar varor ska göra för att inte ris-
kera böter? Hela den här upplevel-
sen kändes som en provokation och 
så ska det väl ändå inte fungera? 
Vad har jag för rättigheter?

Tomas

Svar: Frågeställningen du belyser är 
inte enkel, och tyvärr så är den inte 
något som Svenska Transportarbe-
tareförbundet styr över. Parkerings-
reglerna i Stockholm är något som 
Stockholms stad råder över.

Men, jag skulle rekommendera 
dig att ta upp med din arbetsgivare 
att denne ser till att du ska kunna 
lossa varorna på ett trafiksäkert 

I vilka situationer är det aktuellt att 
skicka två väktare för bevakning?

Hur ska jag kunna  
leverera varor i 
Stockholm utan 
att riskera p-bot?

Vart vänder man sig med klagomål om  
man känner sig sviken av sitt fackförbund?

Hur lång är 
 uppsägningstiden? 

Jag har hört att om man är 
över 50 och har varit anställd 

över två år så är uppsägningstiden 
5–6 månader. Stämmer det?

Gunilla

Svar: Om du anställdes före den 
1 januari 1997 så är det åldern på 
den anställde som styr längden på 
uppsägningstiden.

För anställningar som inleds efter 
den 1 januari 1997 så är det anställ-
ningstiden som bestämmer den 
enskilda uppsägningstiden.

 1 månad vid anställning  
upp till två år.

 2 månader vid 2–4 års  
anställningstid.

 3 månader vid 4–6 års  
anställningstid.

 4 månader vid 6–8 års  
anställningstid.

 5 månader vid 8–10 års  
anställningstid.

 6 månader över 10 års  
anställningstid.

Vid uppsägning på grund av 
arbetsbrist när man är föräldra-
ledig så börjar uppsägningstiden 
att ticka när man återupptar sitt 
arbete, enligt den anmälan om 
föräldraledighet som gäller när 
uppsägningen sker (1–6 månader). 

Vid avsked så klipper man anställ-
ningen direkt utan uppsägningstid.

Vid egen uppsägning, alltså då du 
säger upp dig själv, är det en månad 
som gäller. Om man inte kommer 
överens med sin arbetsgivare om 
att avsluta anställningen tidigare.

Peter Winstén,  
avtalssekreterare

Har jag betald 
 ledighet vid  
anhörigs bortgång? 

En nära släkting till mig dog 
och jag undrar om jag har rätt 

till betald ledig dag och i så fall hur 
många dagar? Jag jobbar på ett 
företag som har kollektivavtal med 
Transport.

Gabriella 

Svar: Får börja med att beklaga.
I avtalet finns det permissions 

regler, där finns bland annat krite-
rierna kring nära anhörigs bortgång 
eller begravning.

Med permission förstås kort 
ledighet med bibehållen lön under 
högst en dag. Med bibehållen lön 
menas att avdrag på utgående lön 
(månadslön/veckolön/timlön jämte 
premielön/premiekompensation) 
inte görs. 

Vid nära anhörigs begravning 
 alternativt urnsättning kan permis-

sion dock också omfatta nöd vändiga 
(högst två) resdagar. Permission ska 
beviljas i följande fall:

Nära anhörigs frånfälle, nära an-
hörigs begravning alternativt nära 
anhörigs urnsättning. 

För den förrättning som den 
anställde inte beviljas permission 
ska denne erhålla nödvändig tjänst-
ledighet om högst en dag utan lön. 

Som nära anhörig räknas make/
maka, barn, barnbarn, syskon, 
föräldrar, svärföräldrar, mor- och 
farföräldrar. Som make/maka 
räknas även den som lever tillsam-
mans med arbetstagaren under 
äktenskapsliknande förhållanden 
(det vill säga har samma mantals-
skrivningsadress). 

Anhållan om permission ska 
göras i så god tid som möjligt. 
Orsaken till permissionen ska på 
förhand eller – om så inte kan ske – 
i efterhand styrkas om arbetsgiva-
ren så begär.

Peter Winstén,  
avtalssekreterare

Hur gör man en 
 anmälan mot sitt 
fack när de sviker?
Om facket inte hjälper den enskilde 
hur går man vidare då? Måste man 
betala avgift när facket sviker en? 
Hur kan man göra en anmälan mot 
sitt fackförbund?

Petrus 

Svar: Om Transport gör bedömning-
en att det inte går att driva ärendet 
för den enskilde medlemmen, så 
måste den enskilde medlemmen 
försöka driva frågan själv, eller med 
en egen jurist eller liknande.

Förhoppningsvis så sviker inte 
facket medlemmen, men det finns 
säkert fall när vår bedömning och 
den enskilde medlemmens be-
dömning av ärendet inte stämmer 
överens. Men att vara medlem i en 
fackförening är frivilligt och ingen 
kan tvingas att vara med. 

Om en enskild medlem är miss-

nöjd med hur Transport hanterat 
ett ärende, så har man möjlighet 
att skriva till avdelningsstyrelsen i 
den avdelning man tillhör och fram-
föra sina klagomål. Om man inte 
är nöjd med svaret från avdelnings-
styrelsen kan man i nästa steg 
vända sig till förbundsstyrelsen med 
sina klagomål.

Peter Winstén,  
avtalssekreterare
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Bli en bättre 
 förhandlare

på situationen och vilka personer som 
möts. Här följer i alla fall några tips som 
kan vara bra att ha med sig – för en mer 
konstruktiv dialog med chefen, kollegan, 
grannen, partnern, barnen eller föräld-
rarna.

GÅ IN MED ÖPPET SINNE. Visa intresse 
för motparten och försök se saken ur 

den andras synvinkel, håll inte stenhårt 
fast vid din egen uppfattning. 

LYSSNA AKTIVT OCH VAR NÄRVARANDE. 
Fokusera, lyssna för att kunna ge svar 

på vad den andra säger och försök att för-
stå. Nicka, ställ frågor, ge korta kommen-
tarer och håll ögonkontakt (om den andra 
är bekväm med det). Tänk: Om jag lyssnar 
på dig så lyssnar du på mig. Vi är väldigt 
känsliga för om någon tappar intresset, 
zoomar ut och börjar pilla med mobilen. 

UNDVIK ”SJÄLVBIOGRAFISKT” 
 LYSS NANDE. Med det menar Malzani 

att hela tiden koppla det motparten säger 
till sig själv och sina egna erfarenheter. 
Är du konstant i ditt eget huvud blir det 
nästan omöjligt att få till en överenskom-
melse. Tänk dig kollegan som berättar om 

Du pepprar chefen med goda argument om varför 
 företaget behöver köpa en ny lyft. Eller din partner 
om varför ni måste skaffa ny bil. Men arbets ledaren 
och sambon blir förbannade och käftar emot. Vad 
är felet? Evelyn Malzani ger några goda råd vid för
handlingar.
Text och foto JUSTINA ÖSTER

Jag är inte ett dugg intresserad av vad du 
säger.

Välkommen, jag lyssnar gärna på vad du har 
att säga.

KULTUR

– Kommunikation är jättesvårt, annars 
skulle jag inte ha byggt min karriär på 
det, säger utbildaren Evelyn Malzani som 
utbildar i förhandlingsteknik, ledarskap 
och kommunikation på Framfot företags-
utbildning i Stockholm. 

Vi träffas för att prata om argumenta-
tionsteknik och hur man kan bli bättre 
på att lyssna och övertyga motparten, i 
stället för att hamna i låsta ordkrig. Något 
rätt eller fel finns egentligen inte, börjar 
Evelyn Malzani med att slå fast. Allt beror 

Här är det jag som bestämmer!
1

3

2

sin fantastiska husbilssemester och du 
bara måste avbryta för att berätta om din 
hemska.

SKAPA DIALOG – INTE ORDKRIG. Jag 
 laddar upp och lyfter fram mina 

bästa argument. Ändå blir chefen/
partnern tvärförbannad, argumenterar 
hetsigt,  vänder ryggen till och går. Vad 
gick fel? Forskning visar att när vi blir 
över bevisade aktiveras samma smärt-
centrum i hjärnan som när vi blir fysiskt 
skadade. Stresshormon signalerar fara, 
reptilhjärnan tar över och motparten 
hamnar i biologiskt nedärvd kamp- eller 
flyktposition – stanna kvar och slåss eller 
fly? Inträngda i det hörnet kritiserar och 
misstänkliggör vi allt som strider mot vår 
egen uppfattning.

SPÄD INTE UT DINA ARGUMENT. Tänk 
inte att ju fler argument jag radar upp 

desto bättre. Effekten blir lätt att de senare 
späder ut de första. Lägg hellre fram två, 
tre riktigt starka välgrundade argument. 

TÄNK PÅ HUR DU SÄGER SAKER. Olika 
studier visar att hur vi säger saker 

är betydligt viktigare än vad vi säger. Vi 
iakttar omedvetet den andras kroppsspråk 
och läser in saker som inte sägs. 

Armar som knyts hårt över bröstet 
signalerar avstånd även om jag säger 
välkommen.

LÅT INTE ETT POKERFACE SKRÄMMA DIG. 
Chefen har alltid ett maktövertag, så 

gå en utbildning där du får träna upp din 
kompetens i att förhandla. (Transport 
anordnar fackliga kurser, reds anmärk-
ning). Möts du av ett uttryckslöst ansikte/
pokerface utan reaktioner? Det kan vara 
en medveten taktik för att göra dig osäker, 
rädd och nervös. Våga fråga: Hänger du 
med? Vad tänker du? Säg: Jag behöver lite 
feedback. 

Försök utgå ifrån att personen du 
möter har goda avsikter. Vi är alla 
människor. 

TRO INTE PÅ ALLT DU TÄNKER – OCH 
GE AKT PÅ DINA TRIGGERPUNKTER. 

Vi tolkar gärna in saker i motpartens 
reaktioner, grundat på egen erfarenhet. 
Det blir ofta negativt och stämmer sällan. 
Fråga i stället: Vad tycker du? Vad tänker 
du nu? Var uppmärksam på dina egna 
”trigger-punkter” som kan få dig att se 
rött eller stänga av.

Det kan vara pokerface, nedsättande 
ord som ”lilla gumman”, överlägset ton-
läge eller små tjuvnyp.

KÄNN IN OCH LÄR KÄNNA MOTPARTEN. 
Hur vi kommunicerar är en kulturell 

fråga – är det okej att avbryta eller ska jag 
vänta på min tur? Anpassa dig till rådande 
kultur och känn in motparten. Jag kanske 
är pushig och kräver snabba svar medan 
den jag möter är eftertänksam, behöver 
pauser och betänketid. 

Genom småprat kan vi lära känna 
varandra.

6

8

7

4

5

FÖRBERED DIG NOGA. Skriv ner dina 
argument. Tänk efter vilka som che-

fen eller partnern lättast kan acceptera. 
Öva på en familjemedlem eller kollega 
och förbered svar på den andras förvänta-
de mot argument. 

Evelyn Malzani avrundar med orden:
– Det är absolut inget nederlag att änd-

ra ståndpunkt. Ibland kan man komma 
fram till en ännu bättre lösning om man 
är öppen för motpartens förslag. Mötas 
halvvägs. Det beror förstås på vad det gäl-
ler, räcker good enough eller måste jag till 
varje pris ha rätt? Det kan ha sitt pris. ■

10

9

Tänk på ditt 
kroppsspråk!

Hitta lilla Uffe!
Följer du den anony-
me Meme Lord Jeki 
på Instagram? Han 
driver ett av Sveriges 
största humorkon-
ton och har nu gett 
ut sin första satirbok Hitta Uffe! 
(Mondial förlag) med illustrationer 
av Axel Wingborg. Boken bjuder på 
en rafflande resa genom samtidens 
Sverige – i jakten på Uffe.

Meme Lord Jeki är en del av 
den växande meme-kulturen, som 
med en bild kortfattat tolkar en 
känsla eller ett beteende på sociala 
 medier, gärna humoristiskt. ■
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Berättelser som 
 träffar i hjärteroten 

I programserien 
Min berättelse i 
Sveriges Radio P1 
(och i appen Sve-
riges Radio Play) 
talar ”vanliga” 
människor direkt 

till lyssnarna om ögonblick som 
förändrat deras liv. 

Här finns gripande livsöden om 
”duktiga flickan” Elsa som utveckla-
de tvångssyndrom. Kajsa som vill att 
hennes lillebror ska kommas ihåg för 
annat än sitt missbruk. Anna-Mia 
som är ofrivilligt barnlös. Erik som 
lämnade Jehovas vittnen, och 
många fler berättelser som når in i 
hjärteroten. Serien kan också följas 
via Facebook.

Berättarna har själva hört av sig 
till SR för att få vara med. Kanske 
har du en egen berättelse? ■

Historisk roman  
i åkerimiljö

Romanen  Vägriddare 
av Pelle Filipsson 
(Lava förlag)  utspelar 
sig i den svenska 
åkeri branschen 
under  andra världs-
kriget. En av de unga 
 chaufförerna på 

Petterssons Åkeri är Arvid Lindkvist 
som med korta körningar kämpar för 
att försörja sin familj.

Konkurs hotar och oron växer 
när ett lönsamt uppdrag plötsligt 
kommer – att köra baracker till det 
krigshärjade, vinterpinade Finland. 
Svenskarna i konvojen sugs ofrivilligt 
in i kriget och frågan uppstår: För 
vem kör vi egentligen? Moral och 
egenintresse krockar och hur är det 
med den svenska neutraliteten? ■

” Ibland kan 
man komma 
fram till en 
ännu  bättre 
lösning om 
man är 
öppen för 
motpartens 
förslag. 
Mötas halv
vägs. Det 
beror för
stås på vad 
det gäller.”

Evelyn Malzani 

Utbildaren Evelyn Malzani har 
arbetat med kommunikation i 

näringslivet, i 25 år. Hon tipsar 
om hur vi kan vässa vår argu

mentation och försöka övertyga 
 motparten – i stället för att  

hamna i meningslösa ordkrig.
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NOVEMBERKRYSSET

Fyll i korsordet och skicka in det till Transport
arbetaren, Box 714, 101 33  Stockholm. Märk  kuvertet 
”Novemberkrysset”. Senast den 27 november vill vi 
ha din lösning.
Vi drar två vinnare som får varsin biocheck.

Namn:

Adress:

Postadress:

På väg
Originalserie för Transportarbetaren av Mats Källblad.

Grattis!
Vi vann varsin biocheck: 
Carina Sjögren, Brålanda
Anita Polvela, Skövde.

IDOG SUD-
DANDE SEDEN

FRAM-
FÖR 
UPP-

SATT?

GER 
 ULL LOVA G

SYNS 
MED 
PIGG

A R B E T S A M
KAN 

MUSI-
KER A R R A

BÄR 
VIPPA

 

SÄV
R Ö

TAR SIG 
VATTEN 

ÖVER 
HUVUDET

D U S C H A R
PARKETT-

MATE-
RIAL E K

FILOSOF
 

ÄR VISST 
KORT

K A N T
KUNG-

LIGT R E G A L T FÖLL 
TUNGT

BÖR TAS 
MED 
FÖR-

SUMMAT
I T U BRIN-

NER BRA V E D
FIN 

STEN N
ACKU-

MULERA 

LÖSER 
LACK

L A G R A
FÄRG-

GRANNA 
GOJOR K FRONT-

MAN
KAN 

SES PÅ 
GRIPEN

BRINGA Å BLOD-
LEDER

EN-
STÄM-
MIGT

QUEEN 
ELIZA-
BETH

A G A T
KARMAR

 

BRUKAR 
SMILFINK

R A M A R
AKTAD 

PERSON 

SPOR-
RATS

H Ö G D J U R
FÖR-

UTSÄTT-
NING

FÖR-
ÄND-
RING C

GER MUR
 

OTTOR L Ä
GRÖN-
SAKER

 

ALSTRAT
P R I M Ö R E R

NR 102 

LAND I 
SYD-

AMERIKA
N O

P R E M I S S
FÖRFÅNG

 

GÅR 
SNETT

O G A G N
BAK-
SLAG 

GER 
RYTM

O S I S
SEDLIG-

HET E T O S I GOD 
FORM K U R A N T

SORL
 

SPILLA B R U S FÄRGRIK 
ÖDLA

ÄR UNG 
MÄN-

NISKA? F O R M B A R
RIVA

 

GALEN-
SKAP

R A F S A
KAN 

FARS
 

SÄLJER
R O A

D O N N A
ÄR CHAR-
TERRESA 

EN 
ESTEN

P A K E T L Ö S N I N G
SLANG 

FÖR 
KVINNA R PÅPASS-

LIGA A
KNODD

 

MILJÖ B A R N
GÖR HÅL

 

ÄR 
GRETA

S Y L
ACCEP-

TERA 

DISTANS-
MINUT

A N T A
APAN M A R K A T T A N

STEKA 

TILLSY-
NINGS-

MAN
G A S S A

OX-
HACK-

ARE M
SAKNAR 
VÄL INTE 

SÄLL-
SKAP

ERO-
DERAD 
STOD L

LARS 
LERIN

 

SKATT
L L

SNABB 
POWELL 

TVISTE-
GUDINNA

A S A F A
ÄTLIG 

LIANKNÖL 

LITET 
HUS

J A M S
KAN 

SES PÅ 
TAKEN

E R E M I T E R
SÄTTER 

IHOP 

DRÖM-
PLATS

M O N T Ö R
HAR 

FALANG
 

SKADOR
T Å

FINA 
DOFTER A R O M E R

TONÅR
 

AVSLAG U N G D O M
LIMABO 

GASTAR 
LOM-
HÖRD

M A S
SVÅR 

UPPGIFT U T M A N I N G HÄR-
LEDA D E R I V E R A

AN-
VÄNDS 

PÅ 
MATTA

K A S T LOD S Ä N K E P L A N E R

©
B

ul
ls

Lösningen på Oktoberkrysset.

Månadens Quiz 
Skicka in lösningen på quizet till info@transportarbetaren.se senast den 27 november, och skriv ”November- quiz”  
i ämnes raden. Glöm inte att skriva namn och adress. Två vinnare får två trisslotter var i pris.

Vad reglerar uthyrnings 
lagen?

1.  Fordonsflottans användnings-
områden inom åkerikoncerner.

X.  Regler för flyttfirmor anlitade av 
kommuner eller regioner.

2.  Bemanningsanställdas villkor 
baserat på ett EU-direktiv.

5
I vilka hamnar har Trans
port varslat om blockad mot 

 lossning av Teslabilar?
1.  Göteborg, Helsingborg, Malmö, 

Trelleborg.
X.  Göteborg, Malmö, Södertälje, 

Trelleborg.
2.  Göteborg, Helsingborg, Söder-

tälje, Gävle.

2

Vilket smeknamn har AnnSofie 
”Soffan” Hermansson fått av 

kollegorna på renhållningen?
1. Borgmästarn.
X. HSB (Hon som bestämde).
2. Sopsoffan.

1

Rätt svar på  
Oktoberquizet:
1: X (Avtalat.se)
2: 1 (Droska)
3: X (M Sverige)
4: X (Biblioteket i Alexandria)
5: 2 (2013)
6: 1 (Truckspotting)
7: 1 (30 kilometer i timmen)

Grattis!
Vi vann två trisslotter var: 
Sinikka Gohari, Rönninge
John Öbrell, Umeå.

3 Vilken stad har världens första 
eldrivna sopbil med fyrfacks

sortering?
1. Sundsvall.
X. Södertälje.
2. Strömstad.

Hur förkortas återvinningsbolag
et Förpackningsinsamlingen?

1. FBI.
X. FPI.
2. FTI.

4

6 Vad ger utbildaren  
Evelyn  Malzani råd om?

1.  Hur det går att bli en bättre 
förhandlare.

X.  Bästa motion och träning 
 utifrån ålder och jobb.

2.  Rent hus hemma med snabba 
städmetoder.

7 Var arbetar tidningsbud 
 anställda på Premo?

1.  Kommunerna Stockholm, Ekerö 
och Botkyrka.

X.  Mälardalen utom Stockholm 
innanför tullarna.

2.  Storstockholm.
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Smeknamnet kollegorna gav 
henne var givet efter åren 

som kommunstyrelsens ord-
förande: ”Borgmästarn”.

MÅNADENS MEDLEM

” Jag gillade 
 jobbet direkt” 
Ann-Sofie Hermansson trivs som renhållnings arbetare 
efter att hon för fyra år sedan tvingades bort från 
 politiken. Hon gillar, att vara fri efter jobbet och att 
slippa det politiska spelet.
Text och foto LARS SOOLD

VID NIOTIDEN PÅ förmiddagen rullar den 
förra ordföranden för Göteborgs kommun-
styrelse, Ann-Sofie ”Soffan” Hermansson, 
in sopbilen till lunchstället i ett industri-
område. Hon har varit i gång sedan halv 
fyra och stämplade in klockan sex.

– Kvart över sex ska vi vara redo. Innan 
dess byter vi om och får ordning på bilen.

Hon pratar gärna politik, ännu fast för-
ankrad i socialdemokratiska värderingar. 
Men ett något förvånande intresse kryper 
också fram.

– Det vore väl rätt otippat om vi pratar 
om kungafamiljen, men varför inte? Är 
det inte dags att de byter, jag tycker nog 
det. Jag tror att hon (kronprinsessan 
Victoria, redaktionens anmärkning) skul-
le fixa det bra, säger ”Soffan”.

På lunchbordet står en tallrik med 
specialbeställd pyttipanna.

– Det passar mig utmärkt att äta lunch 
vid niotiden. I dag är det strömming på 
menyn. Jag äter mycket fisk, men just 
strömming är inget för mig.

HON HAR FÅTT ett nytt smeknamn av 
kollegorna, och vad kunde det annat bli 
än ”Borgmästarn” efter två och ett halvt år 
som kommunstyrelsens ordförande. 

2018 förlorade partiet valet och några 
månader senare avsattes hon som 
gruppledare för partiet efter en strid om 
heders förtryck. Hon blir fortfarande illa 
berörd av hur hon upplevde sig behand-
lad av sina politikerkollegor.

– Det här jobbet som sopåkare, en bit 
ifrån den kommunala förvaltningen, är 
bra för här kan de inte komma åt mig. Jag 
gillade jobbet direkt och mer och mer för 
var dag. För kamratskapet och för frihe-
ten när arbetsdagen är över.

HON HADE TÄNKT vara kvar något år, men 
det har nu blivit fyra. Hon vill inte tillbaka 
in i politiken, tycker den förlorat sin vär-
dighet och grundläggande värderingar.

– Jag får utlopp för mitt politiska 
intresse genom mina krönikor i Göte-
borgs-Posten.

På sitt 60:e år känner hon i kroppen 
av det fysiska jobbet, väl medveten om 
att kollegorna som varit med längre dras 
med värre krämpor.

– Jag tränar tre gånger i veckan och 
håller mig i form. Men kanske håller jag 
inte till pensionen, så jag funderar på 
kranförare eller något med miljösanering 
inom företaget. ■

Ann-Sofie ”Soffan” 
Hermansson gillar 
sitt arbetsliv som 
miljöarbetare i Göte-
borg och hon vill inte 
ge sig in i politiken 
igen.

ANN-SOFIE 
”SOFFAN” 
HERMANSSON
Ålder: 59 år.
Bor: Lägenhet  
i Göteborg.
Familj: Ensam
stående.
Jobbar med: Ren
hållningsarbetare. 
Tidigare kommun
styrelsens ordföran
de i Göteborg.
Tränar: Gym tre 
gånger i veckan.

Kort om 
Transport
Transportarbetaren  
är  Svenska Transport 
arbetareförbundets 
(Transport) med
lemstidning. För
bundet har omkring 
54 400  medlemmar 
och är ett av 14 LO 
förbund.

Om du vill  komma 
i kontakt med 
Transport, ring 
 010 480 30 00. 
Växelns öppettider 
är måndag–fredag 
8.00–16.40. Lunch
stängt 11.30–12.30. 
Utom dag före helg
dag, då den stänger 
 klockan 12.00.

Under maj är 
växeln öppen 
8.00–17.00 mån
dag–torsdag och 
8.00–15.00 freda
gar. Lunchstängt 
11.30–12.30.
1 juni till 31 augusti 
är växeln öppen 
måndag–fredag 
9.00–15.00. Lunch
stängt 11.30–12.30.
Transport har 25 
 avdelningar, spridda 
över landet.  
Avdelning 1 och 
2 är rena stuveri
avdelningar 
som organiserar 
 hamnarbetare. 
Avdelning 46 är 
på samma sätt 
en  rikstäckande 
 avdelning för per
sonal inom flyget.

Du hittar fler 
kontaktuppgifter 
och mer informa
tion om förbundet 
och  akassan på 
transport.se och 
 transportsakassa.se

Kort om 
a-kassan
Transports 
 arbets löshetskassa 
delar lokaler 
med förbundet i 
 Stockholm. Akassan 
når du på telefon  
077140 30 01, 
måndag–torsdag 
13.00–15.00 och 
fredag 9.00–11.00.
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AVDELNING 3 GÖTEBORG
Representantskapsmöte Här-
med kallas representantska-
pets ledamöter till samman-
träde.

 Tid: Kl 18.00 den 11 decem-
ber.

 Plats: Quality Hotell 11, 
 Maskingatan 11, Göteborg.
Vi börjar 17.30 med kaffe och 
smörgås. Sammanträdet star-
tar 18.00 och beräknas pågå 
till 20.00. 
På dagordningen står bland 
annat: Val till föreningar och 
företag samt rapport om av-
delningens budget för 2023.
Sektionsmöten Sektionerna 
håller medlemsmöten under 
november månad. På dagord-
ningen står bland annat nomi-
neringar till sektionsuppdrag 
och till föreningar och företag. 
Samtliga sektioner håller sina 
möten på avdelningsexpeditio-
nen, Fjärde Långgatan 48. Se 
nedan för respektive sektions 
mötestider:

 Åkerisektionen: 11 november, 
11.00.

 Miljösektionen: 16 november, 
17.00.

 Taxi- och bussektionen: 21 
november, 18.00.

 Bevakningssektionen: 22 
november, 18.30.

 Tidningsbudssektionen: 5 
december, 18.30.

 Terminal- och bemannings-
sektionen: 18 november, 18.30.

 Petroleumsektionen: 30 
november, 10.00.
Facklig grundkurs Nu har vi 
bara två Startpunkter kvar i år! 
Bjud in dina arbetskamrater, du 
vet väl att man inte behö-
ver vara medlem för att gå. 
Anmälan till: malin.sundberg@
transport.se.

Ska vi hälsa på? Vill du att 
Transport besöker din arbets-
plats? Ge oss en hint så sätter 
vi ihop ett besök.
Startpunkt den 4 december 
Anmäl dig till en trevlig dag 
med oss.
Vi har ett projekt där vi infor-
merar om de försäkringar som 
ingår i medlemsavgiften. Vill du 
veta mer, ring gärna avdel-
ningen.
Medlemsmöten

 Välkommen på sektionsmöte 
i sektion 5 Filipstad Hällefors!
Nomineringar till sektionsord-
förande, sektionsstyrelse samt 
representantskap 2024.
Var: Finska föreningens lokaler 
på Sikforsvägen 16 i Hällefors.
När: Onsdagen den 15 novem-
ber kl 18.00.
Frågor: Kontakta Ronnie Pers-
son på 070-69 29 224.

 Välkommen på sektionsmöte 
i sektion 1 åkeri och miljö!
Nominering till sektionsordfö-
rande, styrelse samt represen-
tantskap 2024, och eventuellt 
fyllnadsval till representantska-
pet 2023.
Var: Avdelning 6:s lokaler på 
Regnvindsgatan 8, Karlstad.
När: Lördagen den 18 novem-
ber kl 10.00.
Frågor: Kontakta Fredrik Nils-
son Hjert på 073-610 58 87.
Saknar din arbetsplats ett 
skyddsombud eller transport-
ombud? Är du nyfiken och 
vill ha tips och råd? Ring till 
avdelningen på 010-480 30 06 
eller mejla till transport.6@
transport.se.
Fackliga uppdrag Vi skulle vilja 
att DU vill bli mer aktiv, som 
transportombud, skyddsom-
bud eller något annat fackligt 
uppdrag på din arbetsplats. Vi 
behöver dig.
Ta kontakt så berättar vi 
mer. Ring till avdelningen på 
010-480 30 06 eller mejla till 
transport.6@transport.se.
Har du frågor gällande din 
arbetsmiljö eller försäkringar? 
Ta kontakt med regionala 
skyddsombudet Sven-Åke på 
010-480 31 82.
Besök gärna vår Facebooksida!

Material till nästa  nummer 
lämnas senast den 27 no
vember till christina.ahlund@
transport arbetaren.se.

MEDLEM

På g ång i din avdelning
 Sektion 5: Onsdagen den 22 

november kl 18.30 på ABF Mo-
tala, Kyrkogatan 6. Vi bjuder på 
kaffe och macka. Välkomna! 

 Sektion 6: Lördagen den 
11 november kl 14.00 på 
 Restaurang Kharma, Rönnbärs-
gatan 36. Vi bjuder på mat och 
kaffe. Välkomna!

 Sektion 7: Lördagen den 
18 november kl 13.00 på BC 
lunchbar (bredvid OK/Q8)  
Allén 76, Västervik. Vi bjuder på 
kaffe och macka. Välkomna!
Studier för medlemmar Start-
punkten – en introduktion till 
din fackförening. 
Syftet med utbildningen är 
att ge dig som medlem en 
grundläggande förståelse 
för fackföreningens roll på 
arbetsplatsen och i samhället. 
Dina rättigheter och skyldig-
heter. Försäkringar som ingår i 
medlemskapet. Samt skydds-
ombudets roll, skyddsfrågas 
väg vid en arbetsmiljöfråga.
Kommande Startpunkter:

 Tisdagen den 28 november kl 
9.00–16.00 på avdelningsex-
peditionen i Linköping. 

 Onsdagen den 13 december 
kl 9.00–16.00 på avdelnings-
expeditionen i Linköping. 
Du tar ledigt från ditt jobb för 
fackliga studier så får du ett 
stipendium från avdelningen 
för dagen.
Vid frågor om utbildningar och 
anmälningar, kontakta Joakim 
Carlsson på 010-480 31 38 
eller mejla joakim.carlsson@
transport.se.

tivavtal? Välkommen att höra 
av dig till oss på avdelningen.
Har du frågor om arbetsmiljö 
eller försäkringar så prata med 
vårt regionala skyddsombud 
Fredrik, 010–480 32 45.
Om du känner att du inte vill 
ringa, utan hellre kommer in på 
avdelningen och pratar med 
oss så är du välkommen hit.
Besök gärna vår hemsida för 
mer info.

Ordförande Ola  
(010-480 32 49)

Daniel Börjesson är ordfö-
rande för hamnsektionen 
i Göteborg och ordförande 
för Transportklubben på 
APM Terminals. Han står 
vid fönstret på Sydatlanten 
9 i Göteborgs hamn och 
visar området.

Innan privatiseringen 
var allt vi ser ägt och driftat 
av kommunens eget bolag. 
Men nu. Logent som sköter 
bilarna. APM Terminals 
som sköter containerlast-
ning. Längre bort åt höger 
ser vi RoRo-terminalen där 
trailers lastas på fartygen. 
Flera olika arbetsgivare för 
facket att förhandla med. 

KLUBBENS KASSÖR Peter 
Saltvik sitter vid datorn och 
gör en riskbedömning. Han 
sitter också i sektionssty-
relsen och är skyddsom-

Transports klubb på APM Terminals i Göteborg har 
flera stora utmaningar. Den kanske största: arbets-
miljön ska vara bra samtidigt som jobb försvinner 
med automatisering.

Text och foto John Antonsson

Arbetsmiljön största utmaningen

APM Terminalsklubbens ordförande Daniel Börjesson och kassören, tillika skyddsombudet, Peter Saltvik.

Månadens klubb

TRANSPORTS KLUBB  
PÅ APM TERMINALS
En majoritet av de 173 
 anställda hamnarbetarna på 
APM Terminals är medlemmar 
i Transport. 
Klubben bildades efter att 
hamnen styckades upp vid 
privatiseringen av Göteborgs 
hamn 2011. 

9.00–16.00 på avdelningen i 
Nyköping.
Anmälan och frågor till studie-
organisatör Susanne Lundberg 
på tel 010-480 31 97 eller mejl 
susanne.lundberg@transport.
se.
Sök ledigt för fackliga studier. 
Medlemmar erhåller skattefritt 
stipendium.
Sektion 2 Eskilstuna
Välkommen på medlems-
nomineringsmöte fredagen den 
17 november kl 17.00!
Anmälan till avdelningen på tel 
010-480 30 07 alternativt mejl 
transport.7@transport.se.
Däckbyte Tänk på vilka du an-
litar för däckbytet. Boka hellre 
tid hos en seriös däckfirma än 
riskera strul med däckbyte och 
däckförvaring hos en oseriös.
…och var rädd om dig! Glöm 
inte att använda REFLEX i 
höstmörkret!

AVDELNING 14 HELSINGBORG 
Vi vill påminna om kommande 
nomineringsmöten i sektio-
nerna:

 Sektion 7: 11 november kl 
10.00, ABF lokalen, Järnvägs-
gatan 34 i Klippan.

 Sektion 5: 14 november kl 
18.00, Avdelningens expedition, 
Florettgatan 12 i Helsingborg.

 Sektion 4: 10 december kl 
10.00, Avdelningens expedi-
tion, Florettgatan 12 i Helsing-
borg.
Representantskapsmöte den 18 
november.
Studier Anmäl dig gärna till 
Startpunkten den 9 december, 
kl 10–15, på tel 010-480 30 14. 
Kursen hålls på avdelningens 
expedition, Florettgatan 12 i 
Helsingborg.
Följ oss på sociala medier!

 Facebook: Svenska Trans-
port arbetareförbundet avd. 14

 Instagram: transport.14

bud för Transport på APM 
Terminals.

En av de största utman-
ingarna för facket är att 
se till att arbetsmiljön 
är bra trots företagens 
många  effektiviseringar. 
Grinden in på APM-om-
rådet bemannades förr av 
hamnarbetare. Nu är den 
till viss del skött av digital 
avläsning och de manuella 
delarna sköts av personal 
anställd av bevaknings-
företaget Avarn.

PETER SALTVIK JOBBAR med 
lastning och lossning av 
containrar till och från 
järnvägen. Där är man 
också mitt i en digitaliser-
ingsprocess där den stora 
utmaningen är att minska 
hälsoriskerna när färre 
personer ska göra jobbet 

och helst fortare.
– Historiskt sett så är 

vi ganska duktiga på att 
ta hand om den fysiska 
ohälsan. Vi har hittat hjälp-
medel och bättre maskiner. 
Den nya sjukdomen på ar-
betsplatserna är den psyko-
sociala ohälsan när det ska 
pressas och stressas. Det är 
mycket svårare att komma 
åt, säger Peter Saltvik. 

PÅ APM TERMINALS jobbar 
173 personer. Det är färre 
än bara för fem år sedan. 
Transport har ett kon-
kurrentfack i hamnarna: 
Hamnarbetarförbundet. 
Innan Hamnarbetar-
förbundet tecknade sitt 
andrahandsavtal var det 
många strejker i hamnen. 
I samband med det valde 
APM Terminals att gå från 
att ha extraanställda, som 
kallas blixt i Göteborg, till 
att använda sig av beman-
ningsföretag. 

Där har Transport legat 
på och nu är de flesta be-
manningsanställda heltids-

anställda av Adecco och det 
har startats en fackklubb 
för Adecco- anställda 
hamnarbetare. 

– Förr hade vi en liten 
överbemanning på alla 
hamnens delar, men nu är 
vi i stället underbemanna-
de och så fyller de på med 
bemanningsanställda. Vi 
som är ordinarie ställer 
krav och är ganska bra på 
att hålla ihop. De beman-
ningsanställda har ibland 
lite svårare att säga ifrån 
eftersom de vill ha upp-
dragen. Där har vi börjat ta 
kontroll, nu organiserar vi 
över hälften av de beman-
ningsanställda i Transport, 
säger Daniel Börjes son. ■

STUGSEMESTER I FJÄLLEN
Vi har fortfarande några 
veckor lediga i våra stugor i 
Sälen och Branäs.
Se vår hemsida, som du 
hittar under Avdelningar på 
transport.se.

Branäs

Sälen

41. TRANSPORTARBETAREN  9.2023

AVDELNING 4 
 ÖSTERGÖTLAND
Nomineringsmöten 

 Sektion 1: Tisdagen den 14 no-
vember kl 18.00 på Marieborgs 
Folkhögskola, Mariebergs-
vägen 16 Norrköping. Vi bjuder 
på kaffe och smörgås. Välkom-
na, hälsar styrelsen!

 Sektion 3: Måndag den 13 no-
vember kl 17.00 på avdelnings-
expeditionen, Generalsgatan 
4 Linköping. Vi bjuder på fika. 
Välkomna!

AVDELNING 6 VÄRMLAND
Vill du gå en utbildning om ditt 
nya avtal? Hör av dig till oss.

AVDELNING 7 
 SÖDERMANLAND
Startpunkten Välkommen på 
avdelningens introduktions-
utbildning för medlemmar. 
Ta gärna med intresserade 
kollegor. 

 Tisdagen den 5 december kl 

AVDELNING 11 GÄSTRIKLAND  
/NORDUPPLAND
Hej alla medlemmar! Är ni 
intresserade av att gå en ut-
bildning hos oss – en utbildning 
om vad facket är, om arbets-
miljö och om kollektivavtalet? 
Vi har i dagsläget 6 kurstillfäl-
len som vi planerar att hålla en 
Start- och Avtalspunkt. Dessa 
tillfällen hittar du här nedanför 
och om något passar så hör 
av dig till oss på studier.11@
transport.se.

 18 november, lördag.
 21 november, tisdag.
 23 november, torsdag.
 2 december, lördag.
 14 december, torsdag.
 18 december, måndag.

Utbildningen kommer att hållas 
mellan 9.00 och 14.00 och vi 
bjuder på fika och lunch. Var vi 
ska vara får du reda på när du 
gör din anmälan.
Har du några frågor så kon-
takta oss gärna på studier.11@
transport.se, så ska vi göra vårt 
bästa för att hjälpa dig.
Startpunkten kan man även 
gå digitalt. Hör av er till vår 
studieorganisatör Jessica, 
010–480 32 48, för mer infor-
mation.
Är ni intresserade av att enga-
gera er mer inom facket eller 
på er egen arbetsplats så får 
ni gärna höra av er till oss på 
avdelningen.
Vill du veta mer om vad du ska 
tänka på vid en anställning? 
Eller hur du kan vara med och 
påverka din arbetsmiljö? Du 
kanske funderar på ditt kollek-

AVDELNING 12 MALMÖ
Nu är hösten kommen och 
vintern närmar sig.
Vill du att vi kommer och besö-
ker din arbetsplats? Hör av dig 
till oss på avdelningen så bokar 
vi in ett besök.
Fråga oss Har du något du 
undrar över gällande avtal 
eller arbetsmiljö är du alltid 
välkommen att höra av dig till 
oss på avdelningen. 
Kontaktuppgifter finner du på 
vår hemsida, eller så kan du 
ringa 010-480 30 12, så kopplas 
du till rätt person.
Följ oss på sociala medier  
@transportavd12 och håll utkik 
på hemsidan för kommande 
möten och aktiviteter.

Avdelningsordförande  
Henrik Holmgren

Studier Är du intresserad av 
studier inom Transport? Kolla 
vår hemsida eller kontakta vår 
studieorganisatör Patrik Pers-
son, 010-480 32 65 eller patrik.
persson@transport.se.
Startpunkten är vår intro-
duktionsutbildning. Den ger 
dig grundläggande förståelse 
för fackföreningens roll, vad 
ditt medlemskap innebär och 
innefattar.
Nästa Startpunkt hålls den 
11 november kl 10.00–14.00 
på avdelningsexpeditionen, 
Kostergatan 5 i Malmö.
Kallelse Sektion 70 (olja, bensin 
& gummi) och sektion 80 (tid-
nings- och reklambud) kallar till 
medlemsmöte måndagen den 
20 november kl 17.30 i avdel-
ningens lokaler på Kosterö-
gatan 5 i Malmö.
Sektionsordförande Jonatan 
Nordkvist hoppas att det blir 
många nya medlemmar som 
deltar på mötet, och delar med 
sig av sina erfarenheter från 
arbetet.
Sektionens styrelse träffas kl 
17.00. Vi bjuder på något att 
äta. Ordförande Jonatan Nord-
kvist önskar alla välkomna! Ni 
kan nå honom på 0738-16 75 16.

AVDELNING 16 GOTLAND
Årets budgetmöte är bestämt 
till torsdagen den 1 december, 
med start klockan 18. Jultallrik 
är planen. Brev med inbjudan 
kommer cirka 15 dagar innan 
mötet, och några viktiga delar 
av dagordningen är;

 Beslut om avdelningens 
budget och avdelningsavgift 
för 2024.

 Beslut om förändring av 
avdelningens arvoden till sty-
relsen för 2024 och framåt.

 Eventuella fyllnadsval till 
styrelsen.
Gäst till mötet var inte klar när 
den här texten lämnades in.
Anmälan till mötet senast mån-
dagen den 27 november.
Varmt välkomna till årets sista 
medlemsmöte!
Uppsökeri Avdelningen har två 
förtroendevalda som kommer 
att göra arbetsplatsbesök 
fram till årsskiftet. Målet är att 
träffa så många anställda som 
möjligt under hösten och prata 
fackliga frågor.
Kontakt med avdelningen 
Ring 010-480 30 16 eller mejla 
transport.16@transport.se eller 
thomas.gahnstrom@transport.
se/patrik.gardelin@transport.se

AVDELNING 17 
 SKÖVDE-BORÅS
Kommande Startpunkter:

 28 november i Borås.
 19 december i Skövde.
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att göras på representant-
skapets sammanträde den 2 
december kl 9.30. Om du vill 
delta som gäst måste du anmä-
la dig via mejl till transport.19@
transport.se innan den 24 
november.
Utbildningsdag För alla som är 
nyfikna på vad facket är har 
vi vår utbildning, där vi under 
en hel dag får en introduktion 
i både organisation och avtal. 
Det är ett enkelt sätt att lära 
sig om vad facket är och hur 
ett kollektivavtal fungerar.
Om du är intresserad, hör av 
dig till vår ordförande andreas.
kedborn@transport.se för mer 
information.
Saknar din arbetsplats ett 
skyddsombud eller transport-
ombud? Är du nyfiken och 
vill ha tips och råd? Ring till 
avdelningen på 010-480 30 19 
eller mejla till transport.19@
transport.se så berättar vi mer!
Hej alla pensionärer! Nu har 
ni fått er inbjudan till julbordet 
med Eckerölinjen den 29 no-
vember. Glöm inte att anmäla 
er! Hoppas att vi ses då, hälsar 
styrelsen.

Tisdagen den 28 november
 Älvsbyn: ABF Storgatan 25 i 

Älvsbyn.
 Kiruna: Hotell E10:an, Last-

vägen 9 i Kiruna.
Onsdagen den 29 november

 Piteå: Framnäs Folkhögskola 
i Öjebyn.

 Pajala: Folkets hus, Fridhems-
vägen 1 i Pajala.
Torsdagen den 30 november

 Överkalix: Folkets hus, Bu-
lansgatan 2 i Överkalix.

 Haparanda: ABF, Gallerian, 
Storgatan 82 i Haparanda.
Utdrag ur dagordningen: Nomi-
nering av uppdrag i sektionen.
Alla möten börjar kl 18.00 och 
vi bjuder på fika.
Om du inte har möjlighet 
att delta fysiskt så finns det 
möjlighet att delta digitalt. 
Information om hur man kan 
göra det kommer via sms, av-
delningens hemsida transport.
se/avdelningar/norrbotten/) 
och Facebook.

transport.se. Skriv gärna om 
det är något specifikt du und-
rar över i ditt avtal.

MEDLEM

Anmälan görs till studier.17@
transport.se.
Nästa representantskap är 
den 6 december. Kallelse till 
ledamöter utgår separat.
Medlemsmöten

 Sektion Skaraborg har nomi-
neringsmöte söndagen den 19 
november.
Plats: Skåningstorpsvägen 5, 
Skövde. Tid: 15.00.

 Sektion Södra Älvsborg har 
nomineringsmöte onsdagen 
den 22 november.
Plats: Norrby Tvärgata 3, 
Arbetarrörelsens hus, Borås. 
Tid: 17.30.
Inbjudan till ovan nämnda mö-
ten kommer även att  skickas 
via sms.

Vill du gå en utbildning, eller är 
du bara nyfiken på vilka kurser 
vi kan erbjuda? Kontakta vår 
studieorganisatör på stu-
dier.20@transport.se. 
Kunskap är inte tung att 
bära! Kunskap ger oss i stället 
en chans att vara med och 
påverka vårt eget arbete på 
arbetsplatsen. Den svenska modellen utmanas 

på allvar av Elon Musk och 
hans företag Tesla. Det verkar 
som om företaget på riktigt 
tycker att man står över den 

i Norden gällande modellen med kollek-
tivavtal, och parter som hanterar frågorna 
på arbetsmarknaden. 

Historien påminner en hel del om den 
match som svensk arbetarrörelse för ett 
antal år sen gick med det amerikanska 
företaget Toys R Us. Den gången var det 
Handels som fick ta det första varslet. Det 
slutade med att flera förbund inom LO, 
och även på tjänstemannasidan, samord-
nade sig rejält och vann kampen efter tre 
månaders konflikt.

IF METALL HAR nu varslat om strejk på 
Teslas verkstäder i Sverige, samt på ytter-
ligare ett antal kontraktsverkstäder som 
utför service och reparationer på Tesla-
bilar.

Vi fick nästan omgående en hemställan 
från IF Metall om sympatiåtgärder, och 
jag förstår det fullt ut. Det här är inte en 
kamp som IF Metall kan klara av själva, 
utan här måste svensk arbetarrörelse stäl-
la upp med all tänkbar sympati och total 
sammanhållning. Vi har satt lossning och 
lastning av Teslabilar i svenska hamnar i 

blockad. Och behövs det så är vi beredda 
att göra mer för att stötta kampen för 
svenska kollektivavtal på svenska arbets-
platser.

JAG HOPPAS VERKLIGEN att övriga LO-för-
bund och LO är beredda att göra detsam-
ma. Detta är ett alldeles utmärkt tillfälle 
för den svenska fackföreningsrörelsen 
att sluta upp i en gemensam och livsav-
görande fråga för oss. Det kan verkligen 
behövas och här hoppas jag att LO kan ta 
en roll som samordnare.

TÄNK ER ATT IF Metall tar strejken på 
verkstäderna, att vi stänger hamnarna, 
Fastighets tar bort städningen, och att 
Elektrikerna stänger ner elen hos Tesla 
och stoppar underhållet på Teslas laddare. 

Om sen Unionen repar lite mod 
och varslar på tjänstemannasidan för 
kollektiv avtal… 

SVENSKT NÄRINGSLIV BORDE kliva ur garde-
roben och bli tydliga med att i Sverige har 
man kollektivavtal i stället för att gnälla 
om att våra varsel möjligen kan göra det 
svårt för företag med avtal.

Så hur menar Svenskt Näringsliv, kan 
man ju undra. Ena stunden hyllar de 
den svenska modellen, i nästa andetag 
kritiserar de våra varsel. Borde inte de, 
på samma sätt som vi, stå upp för den 
svenska modellen? Eller passar det bara 
när det passar Svenskt Näringsliv? ■

Stå upp för den 
svenska modellen!

Tänk er att IF Metall tar strejken 
på verkstäderna, att vi stänger 
hamnarna, Fastighets tar bort 
städningen, och att  Elektrikerna 
stänger ner elen hos Tesla och 
stoppar underhållet på Teslas 
laddare.

Tommy Wreeth  
är Transports 
 förbundsordförande. 

Läs mer på förbundets hemsida, www.transport.se. 

Norrland/ 
Mellansverige, 
avdelning 1 (hamn).

Syd- och 
 Västsverige, 
 avdelning 2 (hamn).

Göteborg, 
avdelning 3.

Östergötland, 
avdelning 4.

Stockholm, 
avdelning 5.

Värmland, 
avdelning 6.

Södermanland, 
avdelning 7.

Örebro, 
 avdelning 9.

Gästrikland/
Norduppland, 
avdelning 11.

Malmö, 
 avdelning 12.

Helsingborg, 
avdelning 14.

Gotland, 
 avdelning 16.

Skövde-Borås, 
avdelning 17.

Hälsingland, 
avdelning 18.

Norra 
 Mälar dalen, 
 avdelning 19.

Norra  Småland, 
avdelning 20.

Halmstad, 
avdelning 25.

Norrbotten, 
avdelning 26.

Umeå, 
 avdelning 28.

 Mellersta Norr-
land,  avdelning 32.

Uppland, 
 avdelning 41.

Märsta, avdel-
ning 46 (flyg).

Sydöstra Sverige, 
avdelning 51.

Bohuslän/Dals-
land, avdelning 55

Dalarna,   
avdelning 88.
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Det är arbetsplatsens 
ort som avgör vilken 
avdelning du tillhör. 
Med undantag för dig 
som är hamnarbetare 
eller jobbar inom flyg-
branschen – du tillhör 
i stället någon av våra 
hamnavdelningar  
(1 och 2) eller flyg-
avdelningen (46).
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AVDELNING 18 
 HÄLSINGLAND
Är du nyfiken och intresserad 
av att lära dig mer om Trans-
port?
Kontakta vår studieorganisatör 
Mikael Humlin på tel 010-
480 33 42 eller e-post: mikael.
humlin@transport.se för att 
boka in dig på någon av följan-
de utbildningar.

 Startpunkt
 Avtalspunkt steg 1
 Arbetsmiljöpunkt

Har du frågor om ditt kollektiv-
avtal? Kontakta någon av våra 
ombudsmän 

 Christina Mattisson på tel 
010-480 33 40 eller e-post: 
christina.mattisson@transport.
se

 Magnus Dawest på tel 010-
480 32 46 eller e-post magnus.
dawest@transport.se
Har du frågor om arbetsmiljö 
eller försäkringar? 

 Kontakta regionala skydds-
ombudet Johnny Wiklund på 
tel 010–480 33 41 eller e-post 
johnny.wiklund@transport.se
Följ oss på våra sociala medier 
så ser du vad som händer i 
avdelningen. 

 Transportpodden Mellersta 
Norrland hittar du på vår hem-
sida, Podbean och Spotify.

 Hemsidan: transport.se/
avdelningar/halsingland/

 Facebook: facebook.com/
transportavd18/

AVDELNING 19  
NORRA MÄLARDALEN
Kamrater!
Representantskapets julsam-
manträde är den 2 december 
kl 9.30.
Sektionerna har nominerat 
till fyllnadsval för studie-
organisatör, sekreterare och 
ungdomsansvarig. Val kommer 

AVDELNING 20  
NORRA SMÅLAND

Du har väl inte glömt att fråga 
dina kollegor om de är med 
i facket? När du värvar en 
medlem så får du ett present-
kort när den nya medlemmen 
har betalat in sin första avgift. 
Ju fler vi är desto starkare blir 
vi. Eftersom vi bara tecknade 
tvååriga avtal så är snart en 
ny avtalsrörelse i gång och då 
behöver vi vara så många vi 
bara kan!

AVDELNING 25 HALMSTAD
Hej kamrater!
Var med och påverka: Delta i 
ett av våra sektionsmöten!

 Falkenberg: 15 november.
 Gislaved: 16 november.
 Ljungby: 21 november.
 Halmstad: 22 november.
 Varberg: 23 november.

Eventuellt kan vi anordna 
hybrid  möten där du har möj-
lighet att delta fysiskt eller digi-
talt. Tid och plats finns på vår 
hemsida och mer info kommer 
via mejl.
Representantskapsmöte: 
Torsdagen den 30 novem-
ber. Tid och plats meddelas i 
kallelsen.
Vi önskar att DU vill bli mer 
aktiv såsom transportombud, 
skyddsombud eller något 
annat fackligt uppdrag på din 
arbetsplats. Vi behöver dig! 
Besök hemsidan transport.se/
paaverka för att läsa mer om 
fackliga uppdrag, eller kon-
takta oss på avdelningen.
Vill du att vi ska besöka din 
arbetsplats? Ta kontakt med 
oss på avdelningen.
Som medlem i Transport har du 
möjlighet att delta i vår omfat-
tande studieverksamhet. 
Intresseanmälan finns på vår 
hemsida för vår introduktions-
utbildning Startpunkten (bit.
ly/startpunkt2023) och även 
intresseanmälan till vår avtals-
utbildning Avtalspunkten (bit.
ly/avtalspunkt2023).
Vi från avdelningen önskar er 
en trevlig senhöst och vinter.

VÅR FJÄLLÄGENHET  
I HEMAVAN
Det finns fortfarande veckor 
tillgängliga för uthyrning 
under vintern.
Information om regler och 
bokning finner du på hem
sidan.

AVDELNING 28 I NORR
Studier Är du intresserad av 
att gå en utbildning? Kontakta 
larsgunnar.sandgren@trans-
port.se, 010-480 34 36.

Ska vi hälsa på? Vill du att vi 
ska komma och hälsa på på 
din arbetsplats, eller har du 
någon bra idé på  aktivitet 
som du tycker att vi ska 
genom föra? Hör av dig till L-G, 
010-480 34 36 eller larsgunnar.
sandgren@transport.se.
Rätt lön – Mer lön Många avtal 
är nu klara och vissa finns redan 
hos tryckeriet. Allt eftersom 
avtalen skickas ut till er med-
lemmar kommer vi att anordna 
digitala avtalsgenomgångar. 
Vill du veta mer om ditt nya 
avtal? Gör en intresseanmälan 
till en digital avtalsgenomgång 
genom att mejla transport.28@

FÖLJ MED TILL LISEBERG
Den 9 december anordnar 
avdelningen en bussresa 
för medlemmar till Jul på 
Liseberg.
Man kan boka max 4 platser 
per medlem och vi bjuder på 
bussresan. Bussen kommer 
att gå från Kalkstensgatan 
10 i Jönköping.
Inträde till Jul på Liseberg får 
man stå för själv. Det är först 
till kvarn som gäller. 
Mer information om tider 
kommer lite längre fram, när 
Liseberg har släppt mer infor
mation om sina öppettider. 
Du anmäler dig via vår hem
sida. Senaste anmälningsdag 
är den 23 november!

Foto: Liseberg AB/Stefan Karlberg

AVDELNING 26  NORRBOTTEN
Träffa Transport! Har du frågor 
kring ditt avtal eller andra 
liknande fackliga frågor så kan 
du träffa oss i Gällivare och 
Kiruna.

 Måndagen den 27 november 
kl 13.00–20.00 i ABF:s lokal i 
Gällivare.

 Tisdagen den 28 november kl 
13.00–20.00 på hotell E10:an 
i Kiruna.
Medlemsmöten i sektionerna 
vecka 48
Måndagen den 27 november

 Luleå: Avdelningsexpedi-
tionen, Kyrkogatan 2 i Luleå.

 Gällivare: ABF-LO Hant-
verkargatan 26 i Gällivare. 

Läs din medlems- 
tidning på nätet!

transportarbetaren.se

AVDELNING 51  
SYDÖSTRA SVERIGE
Avtalsrörelsen 2023 De flesta 
av våra avtal är färdigförhand-
lade, och förhandlingar pågår 
för de andra avtalen. 
Du kan följa utvecklingen på 
vår hemsida. Hör gärna av dig 
till oss om vad du anser om ditt 
nya avtal.
Arbetsplatsbesök För att veta 
vilka företag som bör priorite-
ras i vår planering av arbets-
platsbesök, uppskattar vi om 
du kontaktar avdelningen om 
du önskar ett besök på just din 
arbetsplats.
Studier Nu är flertalet utbild-
ningstillfällen planerade och du 
håller dig uppdaterad genom 
vår hemsida. Du anmäler ditt 
intresse till avdelningen. Vi tar 
även gärna emot förslag på ort 
där du anser att vi bör förlägga 
våra utbildningar.
Nomineringsmöten Du har 
väl inte missat att sektionerna 
håller nomineringsmöten i no-
vember? Mer information finns 
på hemsidan.

 Sektion 1: Den 16 november 
på lokalkontoret på Kar-
palundsvägen 39 A i Kristian-
stad.

 Sektion 2: Den 19 november 
på Folkets hus, Rådhusgatan 14 
A i Karlshamn.

 Sektion 3: Den 18 november 
på ABF:s lokal, Arabygatan 80 
i Växjö.

 Sektion 4: Den 12 november 
på lokalkontoret på Södra 
Malmgatan 7 i Kalmar.
Representantskapet Den 2 
december håller avdelningen 
sitt representantskap. Är du 
intresserad att delta som gäst 
eller vill du veta mer? Kontakta 
avdelningen. Kallelser skickas 
till ledamöterna.
Våra kontaktuppgifter

 Växel: 010-480 30 51
 E-post: transport.51@trans-

port.se
 Hemsida: https://avd.trans-

port.se/avd-51/
 Facebook: facebook.com/

TransportAvd51
Är du pensionär och har ett 
intresse av att träffa gamla 
”transportare”? Då är du väl-
kommen att kontakta oss:

 Kenneth Ingemansson, Karls-
krona: tel 070-302 56 61.

 Gustav Holmberg, Sölves-
borg: tel 070-245 62 58.
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Det är officiellt licensierat och begränsat till Ford-fantaster över hela 
världen. Vi kunde ha valt vilket slags guld som helst, för att fira Ford 
Mustang Fastback GT 390:s inträde i historieböckerna, men vår designer 
valde jon-pläterat guld. Det har ett skimmer och en glans som är oslagbar 
och en oöm hållbarhet, applicerat på boetten av ädelstål och armbandet. 
Klockans urtavla är i samma nyans som den berömda “Highland Green”, 
vilken fick förare att stanna och titta långt tillbaka ’68 och som kommer att 
ha samma effekt 50 år senare. Det är den idealiska utgångspunkten för att 
presentera en lika ikonisk logotyp – Ford Mustang Pony som stolt kröner 

positionen för klockan 12. Det exakta kvartsurverket som är placerat 
i hjärtat av vår hyllningsutgåva är lika pålitligt. Gjort för noggrannhet, 
driver det de tre kronografiska små urtavlorna i huvudurtavlan, vilka 
mäter minuter, timmar och sekunder i kombination med den mångsidiga 
stoppursfunktionen som klockan också tillhandahåller. 

Denna exklusiva special-utgåva sprider Ford Mustang-kraft i ditt liv!  
Beställ nu ditt eget armbandsur ”Ford Mustang Fastback GT 390”!

The Bradford Exchange Ltd. • Box 995, 162 20 Vällingby • e-mail: customers@bradford.se • Tel: 08/564 406 20

THE 
BRADFORD 
EXCHANGE

Bjuder på
portot!

SVARSPOST
Kundnummer 20270990
162 20 Vällingby

THE BRADFORD 
EXCHANGE

Tidsbegränsat erbjudande!                             Sista beställningsdatum: 2023-12-04
    

Dataskydd: Detaljerad information om dataskydd hittar du på www.bradford.se/dataskydd. Brad-
ford Exchange lämnar inga erbjudanden per e-mail, telefon eller SMS. Du kan alltid ändra dina 
kontaktuppgifter genom att kontakta oss på nedanstående adress eller telefonnummer. Vi ber dig att 
meddela oss på telefon, per e-mail eller brev om du inte önskar få erbjudanden per post. 

*Köpvillkor: Betalning sker mot faktura. The Bradford Exchange förbehåller sig rätten att godkänna 
och kreditpröva ordern. Vid ej godkänd kreditprövning skickas varan mot postförskott. Du kan välja att 
dela upp din betalning i delbetalningar (månadsavisering). Ingen extra avgift tillkommer. 

❒ Ja tack, jag beställer guldklockan
”Ford Mustang Fastback GT 390” / 578-FAN49.01 

-
Å Å Å Å M M D D

Fyll i personnummer - 
obligatoriskt (12 siffror)

NAMN 

GATUADRESS

POSTNR & ORT                                        

MOBILNR. FÖR SMS-AVISERING

E-POST (för din beställning) 

UNDERSKRIFT                       

JAG BETALAR: ❒ EN BETALNING ❒ DELBETALNINGAR

✃

www.bradford.se 
Referens-nr: 24258         

Legenden är tillbaka!
Ford Mustang

Fastback GT 390

Baksidan pryds av Ford 
Mustang-logotypen samt det 
individuella utgivningsnumret.

Armbandsuret levereras hem 
till dig i en exklusiv present-
ationsask och med ett 
 hand nummererat äkthetsintyg.  

OFFICIELL: Officiellt licensierat av 
Ford Motor Company
HÖGKLASSIGA SPECI FIK ATIONER: 
Denna klocka är avsedd att vara ett 
samlarur. Den är försedd med ett 
kvartsurverk som har stoppursfunktion, 
högkvalitativ guldpläterad ädelstålboett 
och armband, datumvisning samt 
dynamisk Ford Mustang-logotyp.

VARJE KLOCKA ETT UNIKT 
FÖREMÅL: Individuellt numrerad på 
boettens baksida.

120-dagars återköpsgaranti
Produktpris: 2.499 kr eller  
3 delbetalningar à 833 kr
(+ 149 kr leveransavgift)
Produktnummer: 578-FAN49.01

VIKTIGA DETALJER:

positionen för klockan 12. Det exakta kvartsurverket som är placerat 
i hjärtat av vår hyllningsutgåva är lika pålitligt. Gjort för noggrannhet, 

 Individuellt numrerad på 

Ø: 44 mm

Ford Motor Company trademarks and trade dress 
used under license to The Bradford Group.

Guldklockan ”Ford Mustang Fastback GT 390” är en hyllning till Ford Mustang och Fastback GT 390

VARJE KLOCKA ÄR UNIK:

ÄKTHETSINTYG:
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POSTTIDNING B
Transportarbetaren
Box 714, 101 33 Stockholm

DETTA ÄR EN ANNONS.


